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Elnöki  
üzenet

Molnár Zoltán
Magyar Edzők 
Napja

Szeptember 25. világszerte az „Edzők Napja”. 
Nem véletlen, hogy a kezdeményezés hat 
évvel ezelőtt az Európai Unióból indult. 
Foglalkoztatási statisztikák szerint több 
edző dolgozik az EU-ban, mint amennyi pe-
dagógus, vagy orvos. Ez is mutatja, hogy az 
elmúlt időszakban mennyire felértékelő-
dött az egészséges életmód, milyen jelen-
tős társadalmi és gazdasági tényezővé vált 
a sport és ezzel együtt mennyire megnőtt 
az edzők szerepe a társadalomban.

A XX. századot szokás a sport évszázadá-
nak nevezni. Az első újkori olimpia – 1896 
Athén – óriási impulzust adott a sport fej-
lődésének. Egyre több sportág terjedt el vi-
lágszerte, a labdarúgás Angliából, a kosár-
labda Amerikából, a torna Németországból 
indult világhódító útjára. Az első újkori 
olimpián még csak kilenc sportágban ver-
senyeztek a résztvevők. A sportágak és a 
résztvevők száma az idők során merede-
ken emelkedett. 2016-ban Rióban már 31 
sportág szerepelt az olimpia programján, 
205 országból 11.384 sportoló vett részt a 
versenyeken.

A sportnak ez a hihetetlen fejlődése és el-
terjedése magával hozta először az edzői 
foglalkozás kialakulását, szerepének, sú-
lyának a megnövekedését, majd a hiva-
tás iránti szakmai követelmények megte-
remtésével az edzői munka presztizsének 
növekedését. A modern sport hajnalán, a 
XIX. század végén és a XX. század elején 
a sportolók még magukban, edzők nélkül 
edzettek, versenyeztek. Csak az akkor Eu-
rópában elterjedő labdarúgó csapatoknál 
szorgoskodott egy-egy „művezető”, „intéző”, 
vagy egy olyan mecénás, aki megpróbálta 
irányítgatni a csapatot. A múlt század de-
rekára vált általánossá, hogy a sportolókat 
edzők készítik fel. Az „edző” kifejezés csak 
1931-ben került be a magyar szaktermino-

lógiába (Takács Ferenc írása az Edzőóriások 
könyvben.) A magyar edzőképzés viszony-
lag korai kialakulása összefügg a Testneve-
lési Főiskola megalapításával (1925). Egy 
évre rá megalakult – mint Takács Ferenc 
írja az említett könyvben – a világon el-
sőként a Magyar Futballtréner Kollégium. 
1945 után a TF-en elindult útjára – szintén 
a világon elsőként –  az önálló, négyéves 
szakedzőképzés.

Érdekességként említi Takács Ferenc, hogy 
1931-ben a Nemzeti Sport „magyarosító 
pályázatot” írt ki a magyar sport jövevény-
szavainak magyarosítására. A tréner ma-
gyarosítására többek között „edzőmester” 
javaslat is érkezett. Ez nem terjedt el, de 
talán ebből lett a „mesteredző”, amely a 
Magyar Edzők Társasága egyik „védjegyévé” 
vált.

Ma már elterjedtté és elismerté vált az a 
mondás, hogy minden sikeres sportoló 
mögött egy felkészült edző (sőt ma már 
felkészítő stáb) áll. A felkészítésben a meg-
határozó szerep az edzőé. Frenkl Róbert, 
az egykori sportvezető, „sportpolihisztor” 
szerint – aki sajnos már nincs köztünk – az 
edző felkészültsége mellett személyisége, 
kisugárzása, vonzása az a tényező, amely 
a tartós sikereket magyarázza. A magyar 
sport aranykönyvét számos „edzőóriás” 
gazdagította: Iglói Mihály, Komjádi Béla, 
Gyarmati Dezső, Bay Béla, Török Bódog, 
Ádler Zsigmond, Széchy Tamás, és sokáig 
lehetne még sorolni a neveket. De ma is 
élnek köztünk olyan mesterek, akik világhí-
rűvé tették a magyar sportot: Török Ferenc, 
Kemény Dénes, Fábiánné Rozsnyói Katalin, 
Mocsai Lajos, vagy a fiatalabb generációból 
Bánhidi Ákos, az első magyar téli olimpiai 
arany kovácsa. „Ha elfogadjuk, hogy az el-
múlt évszázad tartós sportsikereiben kulcsfi-
gurák az edzők, az is nyilvánvaló, hogy ha-

sonló a helyzet a mát és a holnapot illetően” 
– írja Frenkl Róbert.

Az edzői hivatás, az edzői pálya ma már 
magas társadalmi rangot, elismertséget 
jelent. Ezért sokat tett az állami sportve-
zetés, a Magyar Olimpiai Bizottság és di-
csekvés nélkül állíthatjuk, a Magyar Edzők 
Társasága is.

A Magyar Edzők Társasága elnöksége úgy 
döntött, hogy szeptember 25-ét, az Edzők 
Napját, Magyarországon a Magyar Edzők 
Napjának nyilvánítja. Hagyománnyá kí-
vánjuk tenni, hogy ezen a napon ünnepi 
konferencián méltassuk az edzők munká-
ját és felhívjuk a sportolók figyelmét, hogy 
köszönjék meg edzőiknek az eredményei-
ket (THANKSCOACH). Azt is hagyománnyá 
tesszük, hogy a Magyar Edzők Társasága 
kitüntető díjait, a Mesteredzői Díjat, az 
Edzői Életmű Díjat és az Ormai László Dí-
jat az ünnepi konferencia keretében adjuk 
át. (Sajnos idén a koronavírus járvány miatt 
csak virtuális átadás lesz, de amint a körül-
mények engedik, a díjakat nagy nyilvános-
ság előtt élőben is átadjuk.)

A Magyar Edzők Társasága Nevében ezúton 
köszönöm meg minden edzőnek az elvég-
zett munkáját, a hivatásszeretetet. Egyúttal 
köszönöm mindazoknak a támogatását, akik 
segítik a Magyar Edzők Társaságának mun-
káját az edzői hivatás népszerűsítéséért, 
szakmai színvonalának emeléséért, az edzők 
erkölcsi és anyagi megbecsüléséért.

2020. szeptember 25.

Molnár Zoltán elnök

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/különszám
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Dr. Szabó Tünde sportért felelős államtitkár:  
Kedves Sportbarátok! Kedves Olvasók!

Nagyon fontos, hogy legyen az évnek egy 
olyan napja, ami a fáradhatatlanul dolgozó 
szakemberekről szól, ünnepeljük ma őket 
és gondoljunk szeretettel rájuk.

módszer, de az edzők egyvalamiben mégis 
hasonlítanak, abban a motivációban, ami 
arra sarkalja őket, hogy a tanítványaikat 
minél jobb sportolóvá, minél jobb ember-
ré neveljék.
Biztosak lehetünk benne, hogy ez minden 
edző elsőszámú célja.

A sportolás egy rendkívül sokrétű tevé-
kenység, ami megannyi összetevőből alkot 
egy kerek egészet, ennek az egésznek talán 
a legfontosabb fogaskerekei közé tartozik 
a megfelelő felkészülés, a hibátlan edzés-
munka, ami csak odaadó és szakmailag is 
képzett szakemberek segítségével teljesít-
hető egy sportoló számára.
Azon a hosszú úton, amelyen a verseny-
sportoló ideális esetben még fiatalon 
gyermekként elindul, végig elkísérik olyan 
szakemberek, akik nélkülözhetetlenek egy 
fiatal sportoló fejlődésének érdekében.
Egy jó edző nem csupán az edzés ideje 
alatt foglalkozik a tanítványaival, de saját 
hozzáállásával példát is kell mutasson a 
sportolóinak, és az élet minden területén 
készen kell álljon egy-egy jó tanáccsal.
A sportoló és az edző között kialakult vi-
szony nagyon kevés dologhoz hasonlítha-
tó, a hosszú évek közös munkája az egy-
más iránt kialakult bizalom, a közös cél 
eléréséért való küzdelem igazán különle-
ges rangra emeli ezt a kapcsolatot, ami-
hez talán csak a szülő gyermek kapcsolata 
mérhető. 
Edzőnek lenni elsősorban felelősség, hi-
szen a sportolók az ő tudásukban megbíz-
va végzik felkészülésüket, készülnek verse-
nyeikre. Mind szakmailag, mind emberileg 
teljes embert kívánó feladat, amely vég-
telenül fontos úgy az utánpótlás-nevelés 
biztosítása érdekében, mint az élsportolók 
eredményességének növelése érdekében. 
A magyar sportirányítás éppen ezért ki-
emelt figyelmet biztosít edzőink támoga-
tására szakmai képességeik fejlesztésére. 
Meg kell becsülnünk azt a munkát és erő-
feszítést, amivel a magyar szakemberek a 
magyar sport sikeréért dolgoznak, hiszen 
ez elengedhetetlen feltétele, hogy a világ-
hírű magyar sport továbbra is az élvonal-
hoz tartozzon, sportolóink továbbra is a 
legjobb kezekben fejlődjenek.
Az edzői munka fontosságát nem lehet 
eléggé hangsúlyozni, tudjuk jól, hogy nincs 
két egyforma edző két teljesen megegyező 
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Schmitt Pál:  
A siker kulcsa az edző!

korló edzők fejlődését segítik. 

Végezetül hadd emlékezzek meg egykori 
edzőmről, Szőcs Bertalanról, aki válogatott 
tőrvívó volt, majd elvégezte a legmagasabb 
szintű edzőképzést, és folyamatosan fej-
lesztette tudását, képezte magát. Maxima-
lista volt, aki nemcsak velünk, tanítványa-
ival volt mindig elégedetlen, hanem saját 
magával is. Nem nyugodott bele, ha valamit 
nem jól csináltunk, nem viselte el még a 
hanyag vívóállást sem. A vívókat all-round 
sportembereknek képzelte, ezért kiemelten 
kezelte a fizikai felkészítést.  

Emlékszem, egyszer ólomövet tett a vállam-
ra, azzal kellett felugrálnom a Népstadion 
tribünjének lépcsőin. Nem ismerte lazasá-
got, kemény volt, ugyanakkor folyamatosan 
követte a tanítványai életét. Ha sérült vol-
tam, és ez velem elég gyakran előfordult, 
elsőként látogatott meg a kórházban, sőt, 
orvosi cikkeket olvasott, hogy mi segítheti 
a gyógyulásomat. A futóedzéseinket nem a 
kör közepéről vezényelte, hanem ő futott 
elöl, alig bírtuk követni. Mindenben példát 
mutatott. Sikereinek egyik titka az volt, hogy 
elsőként ismerte fel egy technikai sportág-
ban a fizikai felkészítés fontosságát.

mi, magyarok, hogy vannak ilyen 
„nagy mágusaink”, egy-egy sport-
ágat meghatározó edzőink. Em-
lékszem, edzőtáborozásaink so-
rán nemcsak a vívás, hanem más 
sportágak mestereit is csodáltuk, 
felnéztünk rájuk: Ádler Zsiga bá-
csi, Papp Laci, Matura Miska bá-
csi, Orvos András, Koltai Jenő, Il-
lovszky Rudolf, Baróti Lajos, Nagy 
Jenőné Vali néni, Kotsis Attiláné 
Gabi néni… mindannyian iskolát 
teremtettek, magukat folyamato-
san képző, újat kereső szakembe-
rek voltak. Mint ahogy ilyen volt, 
és jelentős nyomot hagyott maga 
után Ormai László, Széchy Tamás, 
Kiss László, Péhl József, Fábián-
né Rozsnyói Katalin, Rajki Béla, 
Kemény Dénes is, és hosszan so-
rolhatnám a mai fiatalokig, a tra-
gikusan fiatalon elhunyt Benedek 
Tiborig.  Meg kell jegyezni, hogy a „nagy 
mágusság” vissza is üthet, ha az illető fenn 
hordja az orrát, ha azt hiszi, hogy ő minden-
kinél mindent jobban tud, és nem fejleszti 
tudását. Az ilyen mágusok kora lejárt, mert 
folyamatosan fejlődni kell. Sajnos, vannak 
sportágak, ahol az egykori sikerek után „le-
ült” az eredményesség, mert nem volt szá-
monkérés, elmaradt a képzés, ami megint 
csak a jó szakember fontosságát bizonyítja. 
A képzés kapcsán ki kell emelni a Testneve-

lési Egyetem, a népszerű 
TF szerepét, ahol a tudo-
mány és az edzőképzés 
évtizedek óta kéz a kézben 
jár. Az intézmény kiváló 
szakembereket adott a 
magyar sportnak, amiért 
köszönet és tisztelet jár 
minden rektornak. A TF 
mellett nagyon sokat tesz 
az edzőkért a Molnár Zol-
tán barátom által vezetett 
Magyar Edzők Társasága, 
melynek konferenciái, 
szakmai programjai, kiad-
ványai a már végzett, gya-

Sportolói és sportvezetői tapasztalata-
im alapján vallom, hogy a siker kulcsa az 
edző, nélküle nem születhet jó eredmény. 
Már aktív vívó koromban is beláttam, hogy 
a versenyzők váltják egymást, ám az edzők 
életében folyamatosan raktározódik és gya-
rapszik a tudás, évről évre összegződnek a 
tanítványok nevelése által és az önképzés 
során szerzett tapasztalatok. Sportolóként 
és sportvezetőként is mindig megemeltem 
a képzeletbeli kalapom az edzők előtt. A Ma-
gyar Olimpiai Bizottság elnökeként kiemelt 
figyelmet fordítottam az edzők elismerésé-
re, külön programot indítottunk megbecsü-
lésükre, létrehoztuk a Bay Béla-díjat. Ak-
koriban nem voltunk egyszerű helyzetben, 
mert nagyon sok szakember külföldön dol-
gozott, ám mára konszolidálódott a helyzet, 
anyagilag és erkölcsileg is megbecsülik az 
edzőket. A világon egyedülálló a Magyar-
országon bevezetett életjáradék-rendszer, 
amelynek keretén belül életük végéig biz-
tonságot nyújtó, magas anyagi elismerés-
ben részesülnek az edzők. Véleményem 
szerint a jó edző egyben szülői szerepet is 
ellát: figyel a sportoló felszerelésére, ma-
gánéletére, tanulására, ugyanakkor orvos 
is, mivel figyel a tanítványa egészségére, ő 
veszi észre először a fáradékonyságot, a fáj-
dalmat. A jó edző együtt él a versenyzővel 
az edzésre érkezéstől a távozásig. Ritka az 
ilyen szakember, ezért minden megbecsü-
lést megérdemel. Szerencsések vagyunk 
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Prof. Dr. Mocsai Lajos: Eredményes munkát, jó 
egészséget minden Edző Kollégának!

feladatot örömmel vállaló és teljesítő part-
nerekkel kívánok együtt dolgozni. 

Időrendben a második feladatunk – folytat-
ta Mocsai rektor úr – hogy meghatározzuk 
azt a célfilozófiát, amely kiemelten a ma-
gyar sport minőségi bázisaként értelmez-
hető, valamint a rekreációs sporttevékeny-
ség színtereként működteti az egyetemi 
sportaktivitást. Az olimpiai mozgalom át-
strukturálódása láttán kiemelt feladatom-
nak tekintem az „Egyetemi Sportoló” státusz 
létrehozását, amely a világban meglévő 
tendenciát követné. Elengedhetetlen, hogy 
az intézményekben jelen legyenek azok a 
nemzetközi élmezőnyhöz tartozó, nemze-
ti válogatott minősítésű sportolók, akik a 
felsőoktatásban töltött éveik alatt, a napi 
többszöri edzéslehetőséget élvezve, meg-
felelő szakmai és létesítménybeli háttérrel, 
maguk körül kialakíthatóvá tegyék azokat az 
értékhordozó közösségeket, ahová a fiata-
lok kötődni tudnak. Meggyőződésem, hogy a 
sport egészségmegőrző illetve példaértéket 
képviselő tulajdonságaival felruházva valós 
egyetemi közösségek alakítható ki.

országos sportirodák létrehozását, a hazai 
és nemzetközi versenyek megtartására és 
rendezésére történő erőfeszítéseket tartom. 
Miután az egyetemi hallgatók, a leendő ér-
telmiségi lét, a vezetői-döntéshozói réteg 
igen magas százaléka nem vesz részt a test-
kulturális élmények, értékek gyakorlásában, 
ezért egyrészről folytatni szeretném azt a 
munkát, amely a korábbiakban elkezdődött, 
továbbá a felsőoktatással kapcsolatos vízió-
imat is szeretném a magyar egyetemi sport 
területén érvényesíteni.

– Hol vannak a MEFS életében azok a gyen-
ge pontok, kihasználatlan lehetőségek, amely 
területek mindenképpen erősítésre szorulnak? 

Inkább ennek a területnek a pozitív irányba 
történő elmozdításáról és változtatásáról 
érdemes elsősorban beszélni. Számomra az 
első és legfontosabb az a bizalom, amely 
a titkos szavazás során 100 százalékban 
megnyilvánult, ami egy operatív, cselekvő 
elnöki pozíció betöltésére motivál. Az el-
nökség, valamint a bizottságok vezetőinek, 
létszámának meghatározásakor egy rend-
kívül agilis, tevékeny, a munkavégzésben 

Prof. Dr. Mocsai Lajos, a Testnevelési Egyetem 
rektora komoly rálátással rendelkezik a minő-
ségi- és a szabadidősport helyzetére egyaránt. 
Mindkét terület eredményességében döntő 
szerepük van az edzőknek. Az ő képzésükben 
és továbbképzésükben pedig a TE szerepe 
kiemelkedő jelentőségű. Az Edzők Napja al-
kalmából egy gratulációval kereste meg Rek-
tor Urat a Magyar Edzők Társasága (MET) a 
Magyar Egyetemi és Főiskolai Sportszövetség 
(MEFS) elnökévé történt kinevezése alkalmá-
ból. Majd arra kértük, a felsőoktatásban részt-
vevők sportjáról mondja el meglátásait. 

– Milyen összkép alakult ki Önben erről a na-
gyon fontos területről, a felsőfokú tanulmá-
nyokat végzők sportéletéről?

A bolognai egyezményt követő időszakról 
elmondható, hogy az egyetemi sportélet 
szervezettsége terén csökkenő aktivitást fi-
gyelhettünk meg. A felsőoktatás életében 
résztvevő hallgatói létszámhoz viszonyítva 
elenyészően alacsony a rendszeres és ko-
moly sporttevékenységet folytatók száma. A 
közép-európai paradoxon azt mutatja, hogy 
a javuló életfeltételek, az egyre jobb kö-
rülmények ellenére Magyarországon is az 
egészség megőrzésére, az egészséges élet-
mód, életminőség jobbítására nem irányul 
kellő energia, odafigyelés. A fiatal nemzedék 
számára az egyéni érvényesülés, a saját „egó” 
válik a legnagyobb ellenféllé. Az egyetemis-
tákat sajnos sok esetben az egyéni, individu-
ális életpálya, a saját karriercéljaik irányítják.  
Mindez úgy történik, hogy az informatika 
és a digitális technológia észrevétlenül az 
egyedüli lét útvesztőjébe tereli őket. Mivel a 
magyar fiatalok jelentős része igazi értékkö-
zösségekbe vágyik, ezért a rendszeres sport-
tevékenység irányába kell mozdítanunk őket, 
amely az egészség megőrzése szempontjá-
ból nemzetgazdasági tényező lehet. 

– Tapasztalatai összegzése során melyek vol-
tak azok a pozitívumok, amelyek megtartását, 
illetve megerősítését elengedhetetlenül fon-
tosnak tartja?

A legnagyobb pozitívumnak elődeim ál-
dozatos munkáját, tiszteletre méltó törek-
véseit, a szervezettség átfogó javítását, az 
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A világ élvonalában tevékenykedő sporto-
lókról elmondható, hogy nagyrészük diplo-
másként fejezik be pályafutásukat, az adott 
egyetem büszkeségévé válnak, azonban 
ehhez az intézmény részéről kellő mento-
rálást és segítséget kapnak. 

Nem feledkeznék meg arról sem, hogy a 
gyógytestnevelésre és a gyógytornára szo-
ruló hallgatók megfelelő mozgáskulturális 
aktivitásban kell részesüljenek. Az ő egész-
ségük fejlesztése, kiegészülve a primer 
prevenciós tevékenységgel, meghatározó 
faktoraivá kell, hogy váljanak a magyar ér-
telmiség nevelésének, képzésének.

– A minőségi és tömegsportban egyaránt meg-
kerülhetetlen szerepük van az edzőknek. A 
Testnevelési Egyetem az utóbbi években műkö-
dése egyik kiemelt területévé nyilvánította az 
edzőképzés folyamatának mennyiségi és minő-
ségi megerősítését. Az edzőképzés már eddig is 
elért eredményei, illetve a következő években 
várható eredményességének fokozása befolyá-
solhatja a MEFS szervezésében zajló sportélet 
bővítését, illetve hatékonyságát is? 

Kifejezett célunk és feladatunk, hogy az 
edzőképzésből kikerülő szakemberek – 
akiknek képzése jelen pillanatban alap- és 
mesterképzési szinten is folyik – az egye-

temi sportegyesületekben is kiemelkedő 
munkát tudjanak végezni, ahol a minőségi 
és az élsport követelményei szintén meg-
jelennek. A pedagógusok képzésében is a 
kvalifikált, sokoldalúan képzett testnevelő 
tanárok és a speciális igényt kielégítő egye-
temi testkulturális területekre alkalmas 
szakemberek oktatása folyik. 

A napi testnevelés kultúrájának továbbgon-
dolásával érhető el az, hogy az egyetemi 
sportban megjelenjen a sporttevékenység 
„divattá válása”, hogy kimagasló képességű 
sportszakemberek tevékenykedjenek ezen a 
műveltségi területen is. Fontosnak tartom, 
hogy ezek a szakemberek a depresszió, az 
idegi labilitás elleni küzdelemben, a leg-
nagyobb betegségcsoportokkal szembeni 
eredményes terápiában, valamint a zenés 
mozgásanyagokra épülő tevékenységekben 
is képzettek és alkotóképesek legyenek.

– Mint több évtizedes edzői gyakorlattal ren-
delkező sportvezető, mit üzen a magyar edzők 
sokezres táborának az Edzők Napja alkalmából? 

Kívánom, hogy saját sportágukban teremt-
sék meg azokat a sporttudományi alapokon 
nyugvó, speciális, korosztályos minimumo-
kat, amely alapján áldozatos munkájukkal 
az egész magyar sport előre léphet.

Nagy szeretettel kívánok eredményes mun-
kát és jó egészséget minden kollégának az 
Edzők Napja alkalmából!

Jocha Károly
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Jónyer István:  
Berczik Zoltánról én csak jót mondhatok!

Bár az őt Budapestre csalogató Sídó Ferenc 
következetesen Jónyérnak hívta, az egész vi-
lág Jónyer Istvánként ismerte meg a Diósgyőr-
ből indult kaucsuklabda zsonglőrt. Az egykori 
négyszeres világbajnok így elemezte a saját 
nevét: ha jó, akkor nyer! Tehát Jónyer.

Az immár hetven éves kiválóság sem elsőre 
jutott el élete edzőjéhez, Berczik Zoltánhoz. 
Sok gyerekhez hasonlóan ő is a gombfocival 
kezdte, amely asztali játék kétségkívül segíti a 
technikai finomságok begyakorlását.

Miután a nagymama télikabátját megsza-
badítottam a gomboktól, azokat méretre 
csiszolgatás után „felöltöztettem” a magyar 
labdarúgó válogatott játékosainak fény-
képeivel. Egyébként természetesen én is 
labdarúgó akartam lenni. Én még szedtem 
a labdát a diósgyőri stadionban a később 
sokszoros válogatottságig eljutott szőke fe-
dezetnek, Solymosi „Pixinek” is. Kacérkodtam 
több labdajátékkal is, végül egy kosarazás 
közben elszenvedett sérülés után kezdtem 
pingpongozni.

– Az iskolában a házilag készített, hungarocell 
borítású ütővel aratta első győzelmeit.

A helyi asztalitenisz szakosztály vezető-
je, Dankovics Józsi bácsi talált meg, majd 
Karszky István edző foglalkozott velem. 
Hernádnémetiben futottam össze Sidó Fe-
renccel, aki hívott a Budapesti Spartacusba.

– Sidó kilencszeres világbajnok volt…

Óriási játékos, ám edzőként messze nem 
volt akkora nagyság. A taktikai utasítása 
annyi volt, hogy szerezz az elején három 
pont előnyt és azt tartsd meg a végéig. Egy 
alkalommal 5–3-ra vesztésre álltam, mire 
azt mondta: add fel, pedig akkor még 21 
pontra mentek a játszmák …

– Tizenhét évesen már a válogatott kapitá-
nyánál, Berczik Zoltánnál is képbe került.

Berczik a MÁV alkalmazottjaként az Utasel-
látó kocsikat ellenőrizte, így jutott el Mis-
kolcra is, ahol sort kerített egy kis közös já-
tékra. Tíz, nyolc, öt majd három pont előnyt 
adott, s végül már egyenlőből is tudtam 
nyerni ellene. Nem csak hogy meghívott a 

válogatott keretbe, de azt is felajánlotta, 
legyek a párja a magyar bajnokságon, amit 
azután meg is nyertünk. Én tizenhét éves 
voltam, ő harminc. Hatalmas megtisztelte-
tés és szakmai élmény volt ez számomra.

– A Berczik kapitánysága alatt eltöltött évek 
világbajnoki címeket is hoztak. 

Zoliról én csak jót tudok mondani, pedig az 
edzéseken gyilkos tempót diktált! Ő való-
ban a játékosokért élt. Minden reggel már 
ötkor felkelt, hogy percre és játékosokra le-
bontva, elkészítse az aznapi edzéstervet. Pe-
dagógus, pszichológus és még sok minden 
más volt nekünk – egy személyben. Még az 
asztalokat is ő tartotta rendben, miközben 
technikailag is a világ előtt járt.  Ő vezette 
be a fonák pörgetést, amivel a kínaiakat is 
meg tudtuk lepni.

– Mi volt a legnagyobb erőssége Berczik Zol-
tánnak?

Rendszeresen hat-nyolc órás edzéseket ve-
zényelt, és amikor már tényleg holtfáradtak 
voltunk, akkor is rá tudott venni bennünket, 
hogy még öt percig tartsunk ki, amiből per-
sze a végén plusz egy óra lett. A jelszava pe-
dig az volt: „amit ma megtehetsz, ne halaszd 
holnapra”! Az így megszerzett kivételes fizi-
kai kondíciónknak is komoly része volt az 
elért világ- és Európa-bajnoki sikereinkben.

Jocha Károly
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Pars Krisztián olimpiai bajnok, világbajnoki ezüstérmes 
és Európa-bajnok kalapácsvető: Németh Pál a Dobópápa

Egyfajta családi sikertörténet…

Pars Krisztiánnak az Európa-bajnok  Gécsek 
Tibor adta a kezébe a kalapácsot, pár hétig 
Németh Lászlóval dolgozott, Németh Pál, a 
Dobópápa nevelt belőle versenyzőt és Németh 
Zsolttal ért fel a csúcsra.

Korábban futballoztam és kézilabdáztam, 
de mivel ügyes voltam az atlétikában is, a 
korábbi testnevelő tanárom ebbe az irány-
ba terelgetett, így alakult, hogy a szintén 
szentgotthárdi Gécsek Tibor vitt le a szom-
bathelyi dobókhoz, ő adta a kezembe a ka-
lapácsot, majd az első hetekben Németh 
László foglalkozott velem, mert Pali bácsi 
akkor éppen kórházban volt.

– Mi az, ami első benyomásként megmaradt 
Benned a Pali bácsival való találkozásból?

Nem tudok egy konkrét dolgot említeni. 
Inkább az a mindennapokra jellemző szi-
gor és feszesség marad meg az emberben, 
hogy mindent nagyon precízen megterve-
zett, óriási elvárásokkal volt irántunk, amit 
mondott, annak úgy kellett lennie. Persze a 
szigor mögött ott volt a törődés. Rendkívüli 
pontossággal meg tudta állapítani, hogy ki-
ből lehet jó sportoló és ha valakiben meg-
látta szikrát, akkor azt nagyon keményen 
fogta. Mindig a hibákat elemezte, ezzel is 

próbált minket ösztönözni. Sokszor mondta, 
hogy: „Ebből így nem lesz semmi!” Ha valami 
tetszett neki, akkor mindössze annyit mon-
dott: ”Jó!” Ha jól szerepeltünk egy világver-
senyen, akkor a dicséret nála úgy működött, 
hogy: „Jó, holnap gyere át hozzám a garázsba 
és válassz egy képet!”

– Neked hány képed van?

Ha jól tudom, összesen hat.

2008-ban a pekingi olimpián Németh Pál ta-

nítványa, Pars Krisztián a selejtezőből egyedü-
liként nyolcvan méter fölötti dobással, legjobb 
eredménnyel jutott a döntőbe. Ott nem tudott 
tovább javítani és a negyedik helyet szerezte 
meg. A második és harmadik helyen végzett 
fehérorosz atlétákat a verseny után dopping-
vétség miatt kizárták, akkor úgy nézett ki, 
hogy Pars ezüstérmet kap. A fehéroroszok fel-
lebbezését a Nemzetközi Sportdöntőbíróság 
vizsgálta meg és végül 2010. júniusában a 
javukra döntött. 2009-ben Németh Pál azzal 
a tudattal halt meg, hogy végre sikerült egy 
olimpiai érmet szerezni. Halála után csoport-
ját vb ezüstérmes fia, Zsolt vette át.

Pali bácsi kérlelhetetlen szigorán Zsolt fi-
nomított kicsit. Egyénre szabottabban kezd-
tünk dolgozni, lehetett vele kompromisz-
szumot kötni, jobban bevonta a versenyzőt 
a közös munkába. Behozott bizonyos újítá-
sokat és a korábbi – nevezzük úgy – mun-
kamánia mindenek felettiségét felváltotta a 
versenyidőszakban a pihenés előtérbe he-
lyezése, ennek köszönhetően pedig jobban 
sikerült a formaidőzítés. Így volt ez London-
ban is, ahol végre felértünk a csúcsra, úgy 
gondolom a Pali bácsival megalapozott és a 
Zsolttal kiélesített munkának köszönhetően.

Fazekas Erzsébet
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Kammerer Zoltán háromszoros olimpiai bajnok, olimpi-
ai ezüstérmes kajakos: Öt év Kati nénivel

Öt évet töltöttem Kati néninél, és vissza-
tekintve kijelenthetem, így komplett a pá-
lyafutásom, ha nem lett volna az az öt év, 
hiányérzetem lenne. Hitevesztett voltam, 
amikor csatlakoztam hozzá és a fiatal cso-
portjához, bennük láttam az utolsó esélyt, 
még egy dobást az életben. Hihetetlenül 
sok dolgot tanultam Kati nénitől (Fábián 
Lászlóné Rozsnyói Katalintól)! A Testneve-
lési Egyetem szakedzői képzését végzem 
mesterszakon, és ott olyan dolgokat tanu-
lok, amiket ő már évtizedekkel ezelőtt alkal-
mazott a tanítványainál, ezt a Kőbán Ritával 
folytatott beszélgetésekből tudom. Lenyű-
göz Kati néni következetessége, ahogy mo-
tiválni, inspirálni tudja a versenyzőit. A 
nyolcvanas évek óta közelről figyelhettem 
edzői pályafutását, mindig „rettegett Kati 
néniként”, emlegették őt. A lányokkal elért 
szakmai eredményei ismertek voltak, és én 
nem értettem, hogy a világraszóló sikerek 
után miért hagyták el a tanítványai. Nem 
akarok a védője lenni, de ma már azt mond-
hatom, hogy az volt a hibás, aki elment tőle. 
Rájöttem, hogy Kati néni sosem kegyelmez, 
ugyanazt követeli, ám a tanítványa, ha el-

éri az álmát, mondjuk olimpiai bajnok lesz, 
utána kienged. Amíg fiatalon mindent meg-
csinálsz, később már nem biztos … Vagyis 
a versenyző változik, és nem ő. Amikor a 
londoni olimpia előtt őt választottam, úgy 
döntöttem, hogy mindent megteszek, amit 
kér tőlem, az utolsó méterig. Szavakkal nem 
kifejezhető kemény időszak volt, maga a 
horror, de megérte! Kati néni ma is, közel a 

nyolcvanhoz naprakész, szellemileg friss, ha 
lehetne, tanítani kellene őt. Soha nem füg-
gött senkitől anyagilag és szakmailag sem. 
A magánéletben humoros, jó fej. A legjobb 
eredményeimet, az olimpiai aranyakat nem 
nála értem el, de a londoni olimpián meg-
szerzett második hely számomra arannyal 
felérő ezüstérem. Manapság nem vagyunk 
napi kapcsolatban, ő Budapesten, én főleg 
Szolnokon vagyok, de ünnepnapokon fel-
hívjuk egymást. Kimondottan szakmai kér-
désben legutóbb 2018-ban hívtam, hogy a 
tanácsát kérjem. Mostanában szívesebben 
beszélget az unokájáról és a kutyájáról, ver-
senyekre sem jár. Jobban örülnék, ha többet 
lenne a körünkben, a kajak-kenu családnak 
szüksége lenne rá, és még sok ilyen edzőre!

Füredi Marianne
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Ritterné Lengyel Erzsébet: 
Bogyi bácsi egy igazi úriember volt

Általános iskolásként még semmi köze nem 
volt a kézilabdázáshoz Lengyel Erzsébetnek, 
akit középiskolai testnevelője, Kósa Károlyné 
Vera néni már kézilabdás reménységként az 
MTK felé terelgetett. A Pestújhelyi Közgaz-
dasági Technikum tanulójának Varga Jenő és 
Pásztói Imre edzők támogató irányítására volt 
szüksége ahhoz, hogy eljusson az utánpótlás 
válogatottságig, miközben a technikum igaz-
gatójánál, Dancs Lászlónál már kiérdemelte a 
„bajnoknő” megszólítást.

Nagy dolog volt ez akkoriban, a sport révén 
már egészen fiatalon világot láthattam én 
is, aki négygyermekes, igen szerény sorsú 
családban nevelkedtem – emlékezett a kez-
detekre Ritter Dezsőné, ma már két gyermeke 
révén „ötunokás” nagyszülő. – Miközben az 
U-válogatottbeli edzőm, Balogh Bagyi bá-
csi elnevezett Egérnek, a felnőtt legjobbak 
mesterénél, Török Bogyi bácsinál is képbe 
kerültem. Éppen mostanában rendezgetem 
a még meglévő írásos emlékeket, mert an-
nak idején erre nem volt módom.

– Hogyan kezdődött kapcsolata a méltán vi-
lághírű Bogyi bácsival?

Beszélgettünk, mert ő mindenkivel meg-
találta a megfelelő hangot. Ő tényleg egy 

igazi úriember volt, aki olyan tiszteletet 
adott mindenkinek, ami párját ritkította. 
Nem valamiféle hivatalos hangvételre kell 
gondolni, nála a sztoriknak is helyük volt a 
társalgásban. Nagy dolognak tartom, hogy 
Bogyi bácsi pontosan tudta, kinél meddig 
lehet elmenni. Egészen másként tárgyalt 
például a pécsi Schmidt Jenőnével vagy a 
„nagyszövegű”, Spartacusos Hajekné Végh 
Ágnessel, mint mondjuk velem. 

– Valamennyi kortársa elismeri Bogyi bácsi 
emberi nagyságát. Ön mit mondana el a vele 
kapcsolatos élményeiről? 

Alapvető követelmény volt nála a jó közös-
ségi szellem, a széthúzás, a különcködés ki 
volt zárva! Csak így lehetett megvalósítani 
a nagyratörő vágyainkat. Szinte éjjel-nappal 
elemezte a következő ellenfelek játékát és 
a leszűrtekre építette a mi taktikánkat. Ő 
hozta divatba a mágneses táblát, amelyen 
szenvedélyesen magyarázta, kinek mi lesz 
a dolga, ki kit követ, hogy lesznek a forgá-
sok, a betörések és így tovább. A sors nagy 
ajándékának tartom, hogy Török Bódog keze 
alatt kerülhettem be a válogatottba és le-
hettem a világbajnok csapat tagja.

– Mit lehet tudni az 1965-ös vb-győztes nem-
zeti együttes legfiatalabb tagjáról, az 1944-
ben született Lengyel Erzsébetről?

A kézilabda révén Veszprémbe kerültem, ahol 
testnevelő tanárnőként 42 évet „lenyomtam”. 
A vidéki gyerekekkel másként kellett bánni, 
hamar megtaláltuk a közös nevezőt. Aki csú-
nyán beszélt, kapott harminc fekvőtámaszt, 
aki árulkodott az tizenötöt. Jó volt, hogy csak 
fiúkat taníthattam, Bogyi bácsi pedagógiája 
ott is sokat segített.

Jocha Károly
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Judik Zoltán:  
Páder János kitartott választottai mellett!

A hatvanöt év előtti, akkor hatalmas sikernek 
számító kosárlabda Európa-bajnoki győzelem 
kovácsáról, Páder Jánosról már nem mindennapi 
dolog hiteles információkat szerezni. Szerencsé-
re az Eb-ről ugyan fertőző májgyulladás miatt 
lemaradt, immár 87 éves Judik Zoltán abszolút 
hiteles tanúja az egykori sikerkapitány munkás-
ságának. Annál is inkább, mivel ő végig a leg-
szűkebb keret tagjai között készült az 1955-ös, 
budapesti rendezésű kontinensviadalra.
Középiskolás voltam, amikor elkezdtem 
módszeresen foglalkozni a kosárlabdával 
– emlékezett a ma is aktív mérnökember, aki 
a korosztályos teniszben is mindmáig igen 
eredményes. – Első edzőm Rébi László volt, 
őt követte Csányi Zoltán, aki még negyven 
fölött is igen jó kosarasnak számított. Az 
elméletileg hatalmas tudású Szabó János 
is foglalkozott velem, mielőtt bekerültem a 
válogatott keretbe.
– A felsorolt edzők után milyen benyomások 
érték Páder János részéről?
A Budapesti Honvéd edzőjeként ismertem 
meg 1951-ben, amikor párhuzamosan a vá-
logatott felkészítésével is ő foglalkozott. A 
Tatai Edzőtáborban kerültünk először em-
berközelbe egymással, amikor a helsinki 
olimpiai felkészülés alatt a MAFC csapatá-
nak tagjaként, edzőmérkőzésre voltunk hi-
vatalosak. Nagyon csendes, céltudatos, kö-
vetkezetes, kemény, mondhatnám akár, hogy 

törtető ember volt. János (akit leginkább 
csak Janikaként emlegettünk egymás között) 
ugyan jóval fiatalabb, energikusabb és mun-
kabíróbb volt az előzőeknél, de morálisan, 
szellemi és jellembeli nevelésben, emberi 
tartásban az idősek jobbak voltak nála.
– Mivel volt egyértelműen jobb Páder az ak-
kori élvonalbeli edzőknél?
Ő a lendületre, a rohanásra, a fizikai állóké-
pességre épülő játék vonatkozásában volt 
felülmúlhatatlan. A csapat elért nemzetközi 
eredményei is bizonyították, hogy az új, és 
előre mutató elképzelései követésre érde-

mesek voltak. A legapróbb részfeladatokra 
is alaposan felkészült és elképzeléseit kö-
vetkezetesen végig is vitte. Az akkoriban az 
amerikaiak divatos, az elzárásokra alapuló 
játéka helyett a fizikai erőfölény, a gyorsaság, 
az energikus támadásvezetés, a kiváló labda-
kezelés és helyzetfelismerés híve volt. Ehhez 
választotta ki az embereit és a játékosállo-
mány képzésében is ezt a vonalat követte. 
– Melyek voltak azok az egyértelműen pozitív 
vonások, amelyek jellemezték Páder szakveze-
tői tevékenységét? 
Hosszú, együtt átdolgozott évek során meg-
tanultuk tőle, hogy minden megméretésre 
alaposan fel kell készülni. A siker érdekében 
tanulmányozni kell az ellenfél taktikai re-
pertoárját és játékbeli lehetőségeit. Ha lehet, 
már a találkozó elején meglepetést kell okoz-
ni az ellenfélnek, amellyel szemben határo-
zott, gyors lerohanós játékra kell törekedni.
– Milyen volt az emberi kapcsolata a játéko-
saival?
A csekély korkülönbség is szerepet játsz-
hatott a közvetlen hangvételben. Gyakran 
beállt közénk focizni vagy lábteniszezni. 
Akiben megbízott, amellett kitartott és csak 
szükség esetén (sérülés vagy 1956 után az 
eltávozottak pótlása) vont be újakat, akiket 
mindig az edzőbizottsággal és a szövetség-
gel összhangban jelölt ki. 

Jocha Károly

Edzők Napja – 2020. szeptember 25.



14

Dunai II. Antal olimpiai bajnok labdarúgó:  
Baróti Lajos: Egy igazi Úr

Pályafutásom legjobb, legnagyobb edzője 
volt Lajos bácsi, aki a pályán kívül, az élet-
ben is kiváló ember volt, becsületes, se-
gítőkész. Vele kezdődött az Újpesti Dózsa 
labdarúgó csapatának nagy sorozata, a ma 
már hihetetlennek hangzó, zsinórban elért 
hét bajnoki cím. Sokat tanultam tőle, amit 
később edzőként is hasznosítani tudtam. Az 
ő „találmánya” volt, hogy a játékost olyan 
posztra helyezte, ahol a leghatékonyabb 
volt a csapatban, maximálisan figyelembe 
vette a képességeit. A kiválasztás nagyon 
fontos, az edzőnek kell rájönnie arra, hol 
a leghasznosabb a focista. A pályán már 
egyedül van a játékos, ott nem az edző 
mondja meg, hogy mit csinálj, cselezz vagy 
hova lőj, ezt magadnak kell eldöntened. Ez 
nem ábécé, nem lehet tanítani, ezt érezni 
kell. Lajos bácsi nagyságát mutatja, hogy 
rájött: úgy lehet a leghatásosabb a támadá-
sunk, ha Benével ketten elöl éket játszunk, 
Göröcs mögöttünk irányított. Sok gólt sze-
reztem a társaim hibáiból, amikor a kapu-
fáról vagy a kapusról kipattant a labda, én 
meg berobbantam és belőttem. De hát eh-
hez ott kellett lenni, számítani mindenre. 
Véletlenül nem lehet gólkirálynak, Ezüstci-
pősnek lenni, zsinórban hétszer bajnoksá-
got nyerni, ehhez az is kellett, hogy az edző 
kialakítsa a megfelelő légkört. Lajos bácsi 

megteremtette a csapaton belüli jó hangu-
latot, tiszteltük őt. Ha véletlenül kikaptunk, 
mert azért olyan is előfordult, nem ben-
ne kerestük a hibát. Nagyon szerettük őt, 
csak jót mondhatok róla. Igaz, hogy edző-
ként lett nagy tekintély, de játékosnak is 
jó volt, a válogatottságig vitte, vagyis volt 
tapasztalata, hiteles volt, amit mondott és 
mutatott nekünk, fölnéztünk rá. Ha baj volt 
egy játékossal, nem mások előtt mondta 
el, hanem megbeszélte az illetővel. Azt is 
tudta, hogy önbizalmat kell adni a játékos-

nak, lehetőséget az esetleges javításra. Ez 
is nagyon fontos, erre Spanyolországban 
Kubala László is felhívta a figyelmemet. Az 
edzéseken a csapat erősségét, a támadó 
taktikát gyakoroltuk, sokféle variációt tud-
tunk, mert begyakoroltuk azt a mozgást, 
amihez adottságunk volt. Élveztük a játé-
kot. Lajos bácsi nagyon intelligens ember 
volt, sohasem kiabált, nem ordított, nem 
káromkodott, nyugodtan beszélt velünk 
még vereség után is. Sajnáltuk, amikor el-
ment a csapattól. Amikor Spanyolországba 
kerültem edzőnek, láttam, hogy az ottani 
élcsapatok azt csinálják, amit mi évtizedek-
kel előtte Lajos bácsival, vagyis megelőzte 
a korát.

Füredi Marianne
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Dr. Kovács Antal:  
a sikerek alapja az edzők folyamatos önképzése!

Az 1992-es, barcelonai olimpia talán legna-
gyobb magyar meglepetésének szerzője az ak-
kor 20 éves Kovács Antal volt. A ma már világ-
szerte „Atom Anti” néven is jól ismert judós a 95 
kilósok mezőnyében aratott nem kalkulált, de 
annál nagyobb örömöt okozógyőzelmet. A ma-
gyar judo mindmáig egyetlen olimpiai bajnoka 
elég korán bekerült a küzdősportok világába.

Mozgékony, de még véletlenül sem erős kisfi-
únak indultam – emlékezett a Paksi Atomerő-
mű kommunikációs igazgatója. – Persze hogy 
nagy élménynek számítottak az édesapám-
mal volt, rendszeres birkózások. Később bá-
tyám egy alkalommal magával vitt a judósok 
edzésére, ami akkor nekem, másodikos kis 
gyerkőcnek ugyancsak megtetszett. Érdekes-
ségként megemlíteném, hogy az első edzé-
seimen így az a Tuncsik Józsi bácsi vezényelt, 
aki 1976-ban, Montrealban megszerezte 
sportágunk első ötkarikás érmét, egy bronzot.

– Később még több szakember is foglalkozott 
Önnel, amíg végleg megállapodott Hangyási 
László mellett.

Általános iskolai éveim során Fodor József 
és Tóth Béla is sokat tett értem. Fodor Józsi 
mellett kaptam az első, komolyabb lecké-
ket a földharc tudományából. Rengeteget 
voltam „odalenn” és ezeknek a leckéknek 
a hasznát ugyancsak kamatoztattam a ké-
sőbbi versenyeimen. A magyar judo első 
ifjúsági Európa-bajnoka, Tóth Béla tovább 
erősítette és finomította a földharcbeli tu-
dásomat – nem véletlenül lett a földharc az 
egyik fő erősségem a későbbiekben.

– 1986 pályafutásának kiemelt évszáma.

Ekkor jött Paksra Hangyási László, akihez 
három évig többedmagammal tartoztam. Az 
újabb, jelentős évszám: 1989. Utazó váloga-
tott lettem, ettől kezdve Laci bácsi kiemel-
ten foglalkozott velem. Aztán édesapám 
elvesztése után egy kicsit az apám is lett. 

– Mit emelne ki fontos tanulságként a vele 
együtt átdolgozott évekből.

Mindig az egész embert nézte. Laci bácsi 
egyik legfőbb erénye az volt, hogy a többi 
edzőkollegájával szemben mindig lépése-
lőnyre törekedett és azt ki is tudta harcol-
ni magának. Folyamatosan figyelőállásban 
volt, mindent ellesett a külföldiektől, amire 
volt „érkezése”. A megmentett újdonságokat, 

finomításokat pedig behoz-
ta az edzéseinkbe, amelyek 
egyébként nagyon kemények 
voltak. Az pedig az én szeren-
csés, talán egyéni adottsá-
gom, hogy mindenre nyitott 
voltam, soha nem vesztet-
tem el a tanulnivágyásomat, 
amely – reményeim szerint 
–, mind amai napig jellem-
ző rám. Megtanított küzdeni, 
megtanított arra, hogy ke-
ressem meg a képességeim 
legvégét, hogy akarjam tudni, 

mennyit tudok. Ez annyira sikerült, hogy még 
a mai napig csak akkor érzem jól magam, ha 
hetente néhányszor alaposan „kikormolom” 
magam. Még mindig keresem a végét, ezt 
most például húzódzkodásban 60 körül van… 

– A minőségre is igényes, kőkemény edzések 
meghozták gyümölcsüket.

Az elvégzett rengeteg munka önbizalmat 
adott, mert az a meggyőződés alakult ki 
bennem, hogy ennél többet egészen biz-
tosan mások sem edzenek. Több szövetségi 
kapitánytól – Kovács Gábor, Moravetz Fe-
renc, Nagy Ernő – is sokat tanulhattam, de 
sikereimben egyértelműen Hangyási Lász-
lónak volt a legnagyobb szerepe.

– Az eredményességre törekvő edzőknek mi a 
legfontosabb tanácsai?

A munkában higgyen, de legalább ilyen fon-
tos a munka és pihenés arányának helyes 
megválasztása.

Az ember soha ne gondolja azt, hogy már 
mindent tud, ugyanis mindig akadnak új is-
meretek, megtanulnivalók, amelyek elsajá-
títására minden nap törekedniük kell.

Ne féljenek dicsérni. A hosszú távú moti-
váció fenntartása kulcstényező a sikerek 
elérésében, s ebben egy fontos tényező a 
pozitív megerősítés.

Jocha Károly
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Péni István Európa-bajnok sportlövő:  
Kissné Oroszi Edit, a Pótanya

Már kiskorom óta sportlövő akartam len-
ni, mivel a szüleim ezt a sportágat űzték, 
klubtársak voltak Edittel. Edit néni az utolsó 
versenyén még Anyukámmal együtt állt a 
dobogón – és egyébként is már négy-ötéves 
korom óta ismerem őt. A régi lövők ugyan-
is összejártak, és ezekre a találkozókra a 
szüleim engem is elvittek, és Edit néni már 
akkor tanítgatni kezdett. Alig vártam, hogy 
felnőjek, és lemehessek a lőtérre. Tizenegy 
éves koromban ez megtörtént. Rajtam kívül 
csak egy hasonló korú fiú volt a lőtéren, a 
többiek mind idősebbek voltak. Pár edzés 
után Edit néni berakott a csoportjába és 
komolyan elkezdett velem foglalkozni. Ettől 
kezdve a célom az volt, hogy országos csú-
csot lőjek, mert onnantól tegezhettem őt. 
Tizenkét évesen ez sikerült, a „Csókolom, Edit 
néni”-ből tegezésre váltottunk. Szerintem ő a 
legnagyobb szaktekintély, a legeredménye-
sebb edző. A mi kapcsolatunk különleges, 
mert szinte második édesanyámnak is ne-
vezhetem őt: ha kellett, értem jött az iskolá-
ba, az edzésre ebédet hozott nekem. Tudunk 
civakodni is, mint Anyával, de szeretjük egy-
mást. Amikor ő volt az utánpótlás-kapitány, 

rengeteg időt töltöttünk együtt, nemcsak az 
edzéseken, hanem az edzőtáborokban és a 
versenyeken is. Amikor a magyar lövészet 
2009 környékén hullámvölgybe került, mert 
nem volt elég feltörekvő fiatal tehetség, vitt 
engem külföldre is, menedzselte a pályafu-
tásomat. Az utóbbi éveit az én sikereimnek 
szentelte, minden tudását átadta nekem, 
és egyébként is mindent megtett értem. 

De nem csak belőlem „csinált” eredményes 
sportolót. Rengeteg lövőt felnevelt, és nem-
csak a tehetségeseket oktatta, hanem azo-
kat is, akikről más már lemondott. Az a fan-
tasztikus benne, hogy mindenkiből képes a 
maximumot, a legjobbat kihozni, a kevésbé 
tehetségesekből is jó lövőt nevel. Ráadá-
sul a nehéz helyzeteket is megoldotta, a 
rossz körülmények között is megtalálta a 
megoldást, életben tartotta az utánpótlást 
és az egyesületet. A lőtéren kívül is olyan 
sok élmény fűz össze minket, hogy nem is 
tudnék kiemelni közülük egyet ... de talán 
azt mégis, hogy megható volt, amikor az 
ifjúsági olimpiai győzelmemmel együtt ün-
nepeltük az ő születésnapját. Nagyon vicces 
volt, amikor Kínában órákra alkudoztunk, 
vagy nagyon megható volt az is, amikor a 
2014-es granadai világbajnokságon több 
napig ápolt, mivel egy komoly betegséget 
sikerült összeszednem. Nagy sikereinket is 
együtt szoktuk ünnepelni Edittel, a férjével, 
aki szintén sportlövő volt, a fizikai edzőm-
mel Tóth Józseffel, a párjával és a szüleim-
mel egy jó vacsora mellett.

Füredi Marianne
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Kovács István:  
Öcsi bácsi megtalálta az optimális hangnemet

Érdekes utat futott be az ökölvívó olimpiai 
bajnok Kovács „Kokó” István, ameddig eljutott 
a sikereihez legtöbbet hozzáadó mesteréhez, 
Szántó Öcsi bácsihoz. 

Ahhoz képest, hogy nagyapám, apám, fivé-
rem, unokatestvérem és további rokonaim 
valamilyen szinten kötődtek az ökölvívás-
hoz, ennek ellenére csak tizennégy éves 
koromban tettem meg az első lépéseket 
későbbi sikersportágam felé – idézte a 
kezdeteket Kovács István. – Addig a legkü-
lönfélébb sportágakkal próbálkoztam, így 
a labdarúgással, a jégkoronggal, az asztali-
tenisszel és a kézilabdával is, de egyikben 
sem éreztem magamban az extra tehetség-
nek még a csíráját sem. 

– Ezen próbálkozások után következett az 
ökölvívás.

Amikor 1984-ben az EVIG-ben, a Gyömrői 
úton elkezdtem barátkozni későbbi siker-
sportágammal, ott egészen másként érez-
tem magamat. Ehhez a sportághoz a szük-
séges intelligenciám éppen úgy adott volt, 
mint az erőm, s mindehhez hatalmas sze-
rencsémre két, egészen kiváló nevelőedző-
vel is megismerkedhettem Koncz Bandi bá-
csi és Krasznai László személyében.

– Négy évvel később pedig már javában a fel-
nőttek között készült, mégpedig Wallenhoffer 
Zoltán irányításával.

1988-ban már indulhattam a juniorok Euró-

pa-bajnokságán, amelyet meg is nyertem. A 
válogatott edzője Szántó Öcsi bácsi volt, aki 
emberi nagyságáról tanúságot téve hozzá-
járult, hogy erre az Eb-re még Zoli bácsi ké-
szítsen fel. A felnőttek közé lépve azonban 
már átvette az irányításomat.

– Hogyan minősítené az Öcsi bácsival egészen 
1997-ig átdolgozott éveket?

Együttműködésünk első percétől elfogadta 
és nagyra tartotta az én sikerorientált hoz-
záállásomat, s a céljaim eléréséhez szük-
séges, optimális hangnemet is megtalálta. 
Az élet fantasztikus ajándékaként tartom 
számon azt, hogy éppen vele futottam ösz-

sze, mert nem tudom, nélküle mire jutottam 
volna! Ő ugyanis pontosan tudta, mire van 
szüksége egy 18, 20, 22 vagy éppen 24 éves 
srácnak ahhoz, hogy fejlődése folyamatos és 
töretlen legyen. Kapcsolatunk a profi pálya-
futásom során is abszolút megmaradt; csak 
így történhetett meg, hogy utolsó hivatásos 
mérkőzésemen, 2002-ben ismét ő osztogat-
hatta a tanácsait nekem a szorítósarokban. 
Úgy érzem, a kettőnk kapcsolatából mind-
ketten nagyon sokat profitáltunk. 

– A visszavonulása után eltelt, csaknem két 
évtized során is vonalban maradtak?

Rendszeresen beszélünk egymással és 
mindkettőnket elszomorít a magyar ököl-
vívás siralmas helyzete. Miként jómagam, 
Öcsi bácsi is a legkülönfélébb fórumokon 
felemelte a szavát a változtatások érdeké-
ben – nem sok sikerrel. Öcsi bácsi végleg 
kivonult a magyar ökölvívásból és én sem 
látom értelmét a szélmalomharcnak. Annál 
is inkább, mivel legalább nyolc fronton zaj-
lanak életem eseményei, dolgom tehát bő-
ven van. Akkor természetesen szívesen segí-
tenék, ha a jelenleg érvényesülő tendenciák 
alapvetően más irányt vennének.

Jocha Károly
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Fábián László:  
Török Ferenc a megszállott

Kár lenne vitatni: az öttusa az egyik legnehe-
zebb olimpiai sportág. Aki ebben képes nagyot 
alkotni, az igényt tarthat az „összkomfortos 
sportember” jelzőre. Márpedig Fábián László 
olimpiai- és világbajnok is egy személyben, 
tehát ő a sportolók hierarchiájában magasan 
jegyzett valaki. Sportágában eleve több edző-
vel kellett készülnie, megint mások pedig a 
kezdeti lépéseit egyengették. Előbb az utóbbi-
akról kérdeztem a bajnokot.

Az általános iskolában szinte valamennyi 
sportágban a jók közé tartoztam. Lehetett az 
atlétika vagy kosárlabda, szertorna vagy lab-
darúgás, egyre ment. Mindenben iskolai válo-
gatottságig vittem. Érdekes módon a későbbi 
években a nagyon fontos sportágak közé elő-
lépett úszásban nem voltam ennyire jó. Pedig 
hatéves korom óta jártam úszóedzésekre - a 
szerényebb eredmények ellenére is csodála-
tos gyerekkorom volt az uszodában.

– Ki volt az első edző, akinek a nevét illik meg-
említeni?

Természetesen Tóth Lajos bácsi, aki az úszás 
mellett a fegyelmet is megismertette ve-
lünk. Később Tumpek Gyuri bácsi és Hevesi 
Pista bácsi adta a mintát számunkra. Arra 
is szívesen emlékezem, hogy Széchy Tamás 
kezei alatt három évig edzőpartnere lehet-
tem Hargitay Andrásnak,  Verrasztó Zoltán-
nak, Wladár Sándornak és Sós Csabának.

– Mi volt a konkrét előzménye annak, hogy 
bekerült az öttusa válogatott keretbe?

Talán az, hogy mindössze egyéves öttu-
sa „tanulmányokkal” és nem egészen négy 
versennyel a hátam mögött az Ifjúsági Ba-
rátság Versenyen (IBV) 4. lettem. A nekem 
bizalmat szavazó dr. Török Ferenc kapott is 
ezért hideget-meleget a szakmától.   

– A szakági edzők mennyiben jelentettek se-
gítséget az eredményesség felé vezető útján?

Azt kell mondanom, hogy nélkülük nem vit-
tem volna semmire!

Az első edzőim, mind-mind fantasztikus 
emberek voltak. Tudták, hogy 17 évesen 
nem sok időm van behozni a többiekkel 
szemben meglévő lemaradást. Ákos Ajtony, 
Ungár Nándi, Papp Tibor, Száll Antal, (Tóni 

bácsi), Medvegy Iván és 
Bodnár János valameny-
nyien részesek abban, 
hogy megszerettem az 
öttusát.

– Miként emlékezik a Tö-
rök Ferenccel volt első ta-
lálkozásra? 

Egy „szokásos” őszi, fizi-
kai felmérésen, az Újpes-
ti Dózsa Szilágyi úti at-
létikai pályáján éreztem, 
hogy rajtam a szeme. 
Szinte minden mozdula-
tomat figyelte.

– Török Ferenc mely tulajdonságai imponál-
tak Önnek? 

Megszállottként bízott az elvégzett munka 
minőségében és megfelelő összetételében. 
Segítségül hívta a sporttudomány adta, le-
gális lehetőségeket. Vasfegyelmet követelt 
meg mindenben. A pihenés, a táplálkozás 
(sokaknak nem kevés kalória pénze bánta 
a túlsúlyt), a tanulás mind-mind előtérben 
volt nála az edzések elvégzése mellett. 

– Voltak-e olyan elvei, vagy gyakorlati dolgai, 
amelyeket nehezen emésztett meg? 

Talán a büntetések nagysága volt olykor 
túlzás, de aki bizonyított, az újra lehetősé-
get kaphatott.

– Volt-e olyan plusz kettejük kapcsolatában, 
ami esetleg hiányzott a korábbi edzőinél? 

Az ő elismerésük mellett mondanám, hogy 
Török Ferencnél senki nem szerette volna 
jobban elérni a sikert! 

– Visszavonulása idején voltak edzői ambíciói? 

Voltak és még ma is vannak. Ha akkoriban 
hasonló lehetőségeik lettek volna az edzők-
nek, úgy már könnyen edzőként nyilatkoz-
hatnék tanítványaimról.

Jocha Károly
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Bardi Gyöngyi: Gabi néni olyan dolgokra tanított meg, 
ami kevés edzőről mondható

Bardi Gyöngyit, a tízszeres magyar bajnokot, 
nyolcszoros Magyar Kupa győztest, olimpiai 
negyedik helyezettet, egykoron Európa legtech-
nikásabb játékosát kérdeztük Dr. Kotsis Attiláné, 
Kincsesy Gabrielláról, Gabi néniről, aki három 
olimpiára juttatta ki a magyar női röplabda 
válogatottat, amelynek két világ- és öt Európa-
bajnokságon is a szövetségi kapitánya volt.

1974-ben találkoztam Gabi nénivel először, 
amikor beválogatott a bő keretbe. Emlékeze-
tes pillanat volt, hiszen azt senki nem felejti 
el amikor az egyik meghatározó személlyel 
találkozik az életében. Kicsit ijedten álltam 
ott a többiek között, mert óriási volt a fegye-
lem, nem tudtam mire számítsak, korábban 
már hozzám is eljutott Gabi néni félelmetes 
híre, tudtam, hogy nagyon szigorú és követ-
kezetes, megköveteli a rendet a pályán és a 
pályán kívül egyaránt. Így utólag azt gondo-
lom, hogy talán nem is tőle féltem, hanem 
saját magamtól, attól, hogy tudom-e tartani 
a tempót, de szerencsére hamar belejöttem.

– Hogy tudott nagyobb hatással lenni a tanít-
ványaira, emberileg, vagy szakmailag?

Nem lehet ezt különválasztani, nekem na-
gyon fontos mindkettő, talán Gabi néninek 
az egyik varázsa pont ez, hogy mindkét terü-
leten olyan dolgokra tanított meg bennün-
ket, ami kevés edzőről mondható el. Mivel 
nagyon jó játékos volt, ismerte a csínját-bín-
ját a sportolói létnek, így nagyon jó irányba 

tudott minket befolyásolni. Nem csak a pá-
lyán követelte meg a fegyelmet, hanem azon 
kívül is, de ha azt érezte, hogy egy kicsit la-
zítani kéne, mert már ötödik hónapja edző-
táborozunk, vagy utazunk a világ minden tá-
jára versenyekre, akkor engedett a gyeplőn. 
Ezt azonban úgy oldotta meg, hogy nem az 
edzések mennyiségén változtatott, mert az 
előre pontosan meg volt határozva, fel volt 
építve a formaidőzítés miatt. Viszont mindig 
tudta kivel hogy kell beszélni, hogy tudja 
elérni a célját, ki kivel van jóban, ki kivel 
tud hatékonyan együtt dolgozni. Mindenkit 
egyéniségként kezelt és többek között ezért 

tudott ilyen komoly 
eredményeket elérni.

– Pedig ennyi tehetsé-
ges, különleges játékos-
sal neki sem lehetett 
mindig egyszerű a kö-
zösséget formálni, főleg, 
ha nehéz döntéseket 
kellett meghozni és kö-
zölni a csapattagokkal.

Amikor mi a topon 
voltunk, bizony több 
játékos is közel azo-
nos szinten volt, nem 
volt mindig egyszerű 
döntés az edző szá-
mára, hogy ki kerüljön 

csapatba. Gabi néni mindig figyelembe vette 
az összes tényezőt ilyenkor, hiszen például 
voltak olyan játékosok, akik edzésen elké-
pesztően teljesítettek, de valahogy a mér-
kőzéseken nem tudták kihozni magukból a 
maximumot, és persze ennek az ellenkező-
jére is volt példa, amikor az edzések nem 
mentek úgy, de a meccshangulat meghozta 
a topformát. Az én esetemben volt olyan is, 
az 1975-ös EB-n, ahol én a játéktudásom 
alapján már simán csapatba kerülhettem 
volna, de nem mehettem ki, mert Gabi néni 
azt mondta, hogy „Te olyan fiatal vagy, leszel 
még eleget Európa-bajnokságon!” Persze ak-
kor nagyon nem esett ez jól, de mint min-
dig, igaza lett, én pedig megráztam magam, 
mentem tovább és még többet beletettem, 
hogy még jobb legyek. Ezeket a helyze-
teket senkinek sem volt könnyű megélni. 
Hű, néha mondtunk ám mi mindent a háta 
mögött, amikor bementünk a szobánkba. 
De amikor jöttek az eredmények, az meg őt 
igazolta. Ma már, amikor összejövünk a csa-
jokkal és visszaemlékszünk mindarra ami 
a sportpályafutásunk alatt történt, mindig 
a Gabi néni az első akit emlegetünk, mert 
legtöbben az ő keze alatt lettünk játékosok 
és azok az emberek akik ma vagyunk.

Fazekas Erzsébet

Edzők Napja – 2020. szeptember 25.



20

Dr. Magyar Zoltán: 
dr. Vígh László nélkül járási bajnok sem lettem volna!

Ha valaki a Ferencvárosban nő fel, annak 
számára természetes, hogy az FTC-ben spor-
tol – állítja dr. Magyar Zoltán, a Ferencváros 
kétszeres olimpiai bajok tornásza. Aki azt is 
természetesnek tartja, hogy minden valamire-
való kissrác több sportágat is kipróbál, mielőtt 
végleg elkötelezi magát valamelyik mellett.

Mivel a mi időnkben még alig volt autófor-
galom, így reggeltől estig az utcán rúgtuk a 
labdát, vagy éppen lábtengóztunk – emléke-
zett a hatvan év előtti időkre. – Már elmúltam 
tíz esztendős, amikor a néhány hónapja, 90 
éves korában meghalt Harmath Józsi bácsi 
irányított a tornászokhoz, ahol először Sikó 
Botondhoz kerültem. Ám alig telt egy hónap, 
valami pluszt megláttak bennem, mert át-
irányítottak a jobbak csoportjába, ahol Vigh 
László volt a főnök.

– Miért nevezték őt gyilkosnak? Tényleg az volt?

Az évtizedek távlatából visszatekintve ki-
csit másként értékelhetőek a történtek, de 
az tény, hogy ő mennyiségben és minőségi 
elvárásokban is hatalmas tempót diktált. 
Akkor tizenheten tartoztunk hozzá, s végül 
ketten maradtunk Sivadó Jancsival. Az is 
óriási munka lehetett Vigh számára, hogy 
ennyi fiatalt úgy mozgasson, hogy végez-
ze a munkát, s közben mindenre figyeljen. 
Egyébként működött a természetes szelek-
ció: aki nem bírta a melót vagy megérezte, 

hogy nem elég tehetséges, az magától is 
elmaradozott. 

– Azért ennek az embertelennek mondott 
munkamennyiségnek végül csak meglett az 
eredménye.

Meggyőződésem, hogy ennél kevesebb is elég 
lett volna, de a „Tanárnak” ez volt a módszere. 
Azt is be kell látnom, ha nem ő az edzőm, ta-
lán még járási bajnok sem lettem volna.

– Meddig tartott ez a rettegett időszak?

Tizennyolc éves lehettem, amikor kezdett 
konszolidálódni a viszonyunk. Utána már 

mind több dologról tudtunk érdemben is 
tárgyalni. Előzőleg ugyanis a legfőbb gon-
dom az volt, hogyan lehet a munka elől me-
nekülni, minél kevesebb elemet megcsinál-
ni, becsapni a mestert.

– Visszatekintve, mit emelne ki Vigh László 
emberi tulajdonságaiból és szakmai felké-
szültségéből?

Tagadhatatlan, hogy nem egyszerűen csak 
szigorú volt, hanem rendkívül céltudatos és 
következetes is. Be kell látnom, hogy az első 
időszak hihetetlenül sok munkájával megala-
pozta a későbbi évek sikereinek lehetőségét. 
Más kérdés, hogy állandóan fájt a csuklóm, 
komoly sérülést viszont soha nem szenved-
tem el, ami nyilvánvalóan egy kivételes fizi-
kai alapadottságomnak volt köszönhető. 

– Ön a Magyar-vándorral tett szert világhír-
névre…

Vígh ezen a téren világszínvonalon is egye-
dülállóan kiváló volt. Éjjel-nappal járt az 
agya, és nem csak új és még újabb elemek 
sorát találta ki, hanem arra is rájött, miként 
lehet az oda vezető úton eljutni a megvaló-
sításig, amire azután lehetett építkezni. 

Jocha Károly
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Csollány Szilveszter olimpiai bajnok tornász:  
Limperger István mindenkihez tudta az utat

Nem volt a nevelőedzőm Pista bácsi, a mi 
kapcsolatunk nem edző és tanítványaként 
kezdődött, hanem az ő tanítványa, Supola 
Zoltán, Supi révén. Többször voltunk közös 
edzőtáborban, és bevallom, nekem nem 
volt szimpatikus ember. Sőt, kegyetlennek 
tartottam, amit Supolával csinált, és hálát 
adtam az égnek, hogy nem az én edzőm. 
Amikor a szövetségi kapitány mellett ő volt 
velünk edzőként egy-egy versenyen, ösz-
szetűzésem is volt vele, mert nem mindig 
tetszett, amit mondott, amit csinálni kellett. 
Amikor Amerikában éltem, és onnan jártam 
haza versenyekre, egy franciaországi világ-
kupa után kérdezte meg Supi és Pista bácsi, 
hogy nincs-e kedvem Dunaújvárosba köl-
tözni. Aztán úgy alakult, hogy az Újpesttel 
lejárt a szerződésem, már Amerikában sem 
volt csapatom, és az 1998-as szentpétervári 
Európa-bajnokságról hazafelé jövet megint 
beszélgettem velük, majd a dunaújvárosi 
klubbal is. Visszamentem Amerikába, hogy 
felszámoljak mindent, és már családos apa-
ként költöztünk Dunaújvárosba. Az atlantai 
ezüstérem után az volt a célom, hogy olim-
piát nyerjek, és minden versenyen győzzek. 
Az első világkupán, amelyen már az edzőm-
ként volt jelen, a teljesítménykényszer mi-
att feszült voltam, hiszen bizonyítani akar-
tam, hogy a dunaújvárosi klub nem csinált 

rossz vásárt velem. Pista bácsi látta rajtam 
a feszültséget, és olyan szavakkal, olyan 
hasonlattal nyugtatott meg, mozdított ki 
ebből az állapotból, ami nem nagyon tűri a 
nyomdafestéket … de nekem segített. Utá-
na harmonikus volt a kapcsolatunk, nem 
szólt bele a munkámba. Nagyon jó peda-
gógus volt, és talán ez kellett az olimpiai 
aranyéremhez. Minden edzőmtől kaptam 
valami pluszt, tőle talán azt, ami a legna-
gyobb sikeremhez kellett. Nem szakmailag 
volt fontos számomra, hiszen egy 28 éves 

tornásznál már nincs sok szakmai teendő, 
minimális szakmai tanácsra volt szükségem, 
mivel már tudtam, hogyan kell megtanulni 
egy új elemet. Inkább csak korrigálnia kel-
lett, és emberileg jelentett sokat nekem. 
Volt, hogy ő mondta, hogy hagyjuk abba az 
edzést, de olyan is, amikor még ki kellett ja-
vítani valami apróságot. Azt mondta, talán a 
versenybírák észre sem vennék a pici hibát, 
de menjünk, és csináljuk. A közös munkának 
mind a ketten úgy álltunk neki, hogy tud-
tuk, mi a cél, azt kell elérni. Röviden meg-
fogalmazva: tudott minket kezelni, min-
denkihez tudta az utat, a módszert. Lehet, 
ha Supival nem lett volna kemény, nem lett 
volna belőle eredményes tornász. A jó pe-
dagógus tudja, hogy kell kihozni valakiből 
a maximumot.  Amikor közösen dolgoztunk, 
engem nem kellett hajtania, hajtottam én 
magam, inkább lelki támaszom volt, átsegí-
tett a megtorpanásokon. Jó edző-versenyző 
kapcsolat alakult ki köztünk. Abszolút pozi-
tív érzések maradtak bennem Pista bácsiról. 
Érdekes, nem is a sydneyi olimpiai döntő jut 
eszembe róla, hanem a versenyek, amikor 
utána együtt hülyéskedtünk a szobában, 
vagyis nem a szakmai, hanem az emberi ol-
dala él bennem elevenen. Vicces, humoros 
ember volt, jó volt vele lenni!

Füredi Marianne
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Egerszegi Krisztina:  
Edzőnek számomra ő volt a legjobb

Egerszegi Krisztina ötszörös olimpiai-, két-
szeres világ-, és kilencszeres Európa-bajnok 
magyar úszó. Egyike a modern olimpiák legsi-
keresebb magyar sportolóinak. Edzőjéről Kiss 
László mesteredzőről kérdeztük, akit 1991 és 
1999 között hat alkalommal az év legjobb 
edzőjévé választottak. Szövetségi kapitányi 
munkája alatt lett olimpiai bajnok Czene Attila, 
Egerszegi Krisztina, Kovács Ágnes, Gyurta Dá-
niel, és szerzett három ezüstérmet Cseh László. 

Úgy kezdődött, hogy 1986 tavaszán Laci bá’ 
(akkor még Túri György volt az edzőm) elvitt 
magával Kubába edzőtáborba, ahová az ak-
kori válogatott, a nagy úszóink mentek. Akkor 
tizenegy és féléves voltam és az volt életem 
első válogatott edzőtábora. Fogalmam nem 
volt róla, hogy mit kell vinni, hogy kell pakol-
ni egy ilyen edzőtáborra, így voltak hiányos-
ságaim, de ezáltal sokat tanultam és a kö-
vetkező edzőtáborra már tudtam, hogy kell 
pakolni. Később jobban megismertem Laci 
bácsit és az együtt töltött évek során nagyon 
sok jó élményem volt vele kapcsolatosan.

– Ki tudna emelni ezek közül egy olyat, ami 
jellemző volt a kettejük kapcsolatára? 

Nem tudnám és nem is szeretném kiválasz-
tani egyiket sem legjobbnak, ezért inkább 

annyit mondanék, hogy edzőnek számom-
ra Ő volt a legjobb! Nem tudom, hogy más 
edzővel sikerült volna-e elérni ezeket az 
eredményeket vagy sem, hiszen attól füg-
getlenül, hogy szigorú volt és edzéseken 
követelt, a szeretet mindig ott volt a leve-
gőben és szerintem ez a legfontosabb, leg-
alábbis számomra!

– Milyennek kell lenni a „legjobb”-nak?

Mindenki más, nincs két egyforma ember 

így az edzőnek olyannak kell lenni, aki  pél-
dát mutat, rá tud hangolódni a tanítványa-
ira és tudja, hogy melyikkel hogy találja 
meg a hangot, még akkor is, ha mindegyi-
kük más. Ez pedig nem egy könnyű feladat. 
De ha az illető elszánt és szívből lélekből 
végzi a munkáját, akkor úgyis erre törekszik. 
Fontos, hogy legyen tekintélye a tanítvá-
nyok szemében, amit nem a félelem útján 
nyer el, hanem a kölcsönös bizalom által és 
ami szerintem még fontos, hogy ne csak a 
levegőbe beszéljen, hanem ha mond vala-
mit, akkor azt tartsa be, mert általa is neve-
lődnek azok, akikkel foglalkozik. Persze volt, 
hogy haragudtam rá. Volt, hogy veszeked-
tünk vagy elegem volt. Ilyenkor a szüleim is 
remekül álltak hozzá, mert sosem szidták őt 
nekem. Mindig tisztelettel beszéltek róla és 
ha esetleg éppen morgolódtam rá, meghall-
gattak, főleg anyum és azt mondták: ”menj 
és beszéld meg vele!” – és így is történt. Úgy 
gondolom, hogy Laci bá’-val a mi edző-ta-
nítvány kapcsolatunk a szereteten alapult 
és ezáltal is sikerült mindazt elérni, amit 
elértünk.

Fazekas Erzsébet
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Kovács Ágnes:  
Ő szakmailag és emberileg is nagyszerű volt

Kovács Ágnes olimpiai bajnok, kétszeres vi-
lág- és hétszeres Európa-bajnok, világkupa 
győztes, örökös magyar bajnok úszó. Három 
diplomája van, jelenleg a Testnevelési Egye-
tem doktorandusz hallgatója
13 és fél éves voltam, egy Budapest Kupa ver-
senyen indultam ifiként, de ott volt a teljes 
felnőtt válogatott is. Leúsztam a 200 mellet, 
kijöttem a medencéből és egyszer csak ott állt 
előttem Kiss László, rám néz és azt mondja: 
„Nagyon tetszik a technikád!” Földbe gyöke-
rezett a lábam. Még korosztályos EB szintem 
sem volt így ez számomra nagyon meglepő és 
jóleső érzés volt, rettentően motivált.
Ma már tudom, hogy senki és semmi nem ke-
rülte el a figyelmét, iszonyúan ki tudta szúrni, 
hogy ki a tehetséges és emellett az a típusú 
edző volt, aki csapatban gondolkodott, nagyon 
jól ki tudta válogatni azokat, akikkel együtt 
tudott dolgozni és mindig megköszönte a 
kollégáinak a segítséget. Ő szakmailag és em-
berileg is nagyszerű volt. Egy edző nem lehet 
„csak” edző, egy kicsit pedagógusnak kell len-
ni, egy kicsit pszichológusnak, ez sokkal több 
annál, mint hogy csak lediktálja az edzést.
– Az Egerszegi Krisztinával élért sikerek és 
bevált módszerek után, így utólag hogy látod, 
mennyire kellett megújulnia?
Amikor 14 évesen felkerültem a nagy cso-
portba, én már felnőtt Európa-bajnoki 
bronzérmes voltam úgy, hogy mindössze egy 
éve jártam egy helyett heti két edzésre, ami 
kuriózum volt a magyar úszásban, hiszen 

ilyen keveset senki nem edzett. Teljesen új 
helyzet elé állítottam az edzőket, főleg Laci 
bácsit, de ő ebben partner volt. Soha nem 
éreztem, hogy nekem minden áron azonnal 
be kéne hoznom a lemaradásom, türelmes 
volt velem és fokozatosan segített bepótolni 
a lemaradásokat. A többi úszó a válogatott-
ban még nem is találkozott azzal, hogy bár-
ki ilyen engedményeket kapott volna, ilyen 
szempontból én speciális eset voltam, Laci 
bácsi pedig változtatott az addigiakon.
– Tudsz arra példát mondani, amikor valami 
számodra is váratlant, meglepőt húzott?
Igen. Péntek reggel volt és iszonyúan fáradt 
voltam. Mondtam ezt neki is, de nem számí-
tottam semmi különösre. Már indultunk a víz-

be, amikor szólt nekem, hogy menjek vele és 
beszélgessünk egy kicsit. Egy fél órán keresz-
tül beszélgettünk, vicceket mesélt, aztán ha-
zaküldött. Ezen én iszonyúan meglepődtem, 
és annyira jól esett lelkileg, hogy teljesen 
megkönnyebbültem, hétvégén kipihentem 
magam és hétfőn remekül ment a munka.
– Ha korlátlan lehetőségeid lennének, mi 
lenne az amivel megköszönnéd neki mindazt 
amit kaptál tőle?
Azt hiszem ő az apró mindennapos kis 
örömöket értékeli a legtöbbre, de mi az 
olimpiai arannyal óriási örömöt szereztünk 
egymásnak. Az ő életében azért volt akko-
ra súlya a hatodik aranynak, mert az első 
ötöt ugyanazzal a versenyzővel nyerte. A 
hatodikkal önmagának és mindenkinek bi-
zonyította, hogy egy másik kislány is nyerni 
tudott az ő szakmai segítségével.
– Emlékszel arra, hogy mit gondoltál, amikor 
láttad őt elérzékenyülni a győzelem után?
Soha nem felejtem el. Először is, éveket dol-
goztunk azért, hogy feljussunk a csúcsra, 
együtt megcsináltuk, megnyertük az olimpiai 
aranyat. Másrészt Atlantában én láttam, hogy 
Egérrel hogy sírt az ötödik arany után. Az, ami-
kor Sidneyben ugyanúgy a nyakamba ugrott, 
ugyanúgy sírtunk, mint ahogy én láttam, hogy 
ez megtörtént velük ’96-ban, az leírhatatlan 
érzés volt és olyan dolog, amire egészen biz-
tosan életem végéig emlékezni fogok.
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Illés Fanni világbajnok, paraúszó-válogatott: Álmosnál 
nem ismerek alázatosabb és szorgalmasabb embert

2016-ban a Vasas SC-ben Szabó Álmos veze-
tésével megalakult az ország első kifejezetten 
parasport szakosztálya, amely a paraúszók 
felfedezésére és a kezdő parasportolók profi 
szintre történő kinevelésére szakosodott. Eb-
ben edzője segítségére volt Illés Fanni is, aki 
mint mondja: „Ő az az ember akinek köszön-
hetem, hogy ma itt tartok.”

Amikor először találkoztunk 2009 őszén, épp 
Európa-bajnokságra mentünk a válogatottal 
és hamar egy hullámhosszra kerültünk. Mi-
vel akkor még nem ő volt az edzőm, úszásról 
nem is nagyon beszélgettünk, nem szakmáz-
tunk, de emberileg nagyon szimpatikus volt. 

– Hogy kezdődött a közös munka?

2012-ben a paralimpiára már egy súlyos 
vállsérüléssel utaztam ki, nem is sikerült 
jól úsznom és tudtam, hogy ha hazajövök 
műtét vár rám. Nagyon nehéz időszak volt, 
sokat sírtam, felmerült bennem, hogy ennek 
nincs értelme és abba kéne hagynom. Aztán 
a műtét után egy alkalommal otthon ültem, 
nézegettem vissza a londoni interjúkat. Ál-
mos itthonról szakkommentátorként dolgo-
zott, hallgattam ahogy az úszásról beszélt és 
reagált arra is, hogy én a befejezésen gon-
dolkodom. Azt mondta biztos benne, hogy 
nem fogom abbahagyni és ő nagyon sok 
lehetőséget lát bennem. Ennek hatására is 
és mert akkor már tudtam, hogy Budapestre 
jövök egyetemre, úgy döntöttem, hogy nála 

fogom folytatni. Láttam, hogy a versenyzői 
mind jól úsznak és emlékeztem arra, hogy 
London előtt volt egy közös edzőtáborunk, 
ahol én még maximális terhelés alatt dol-
goztam, amikor ők már lazítottak frissítettek 
a versenyre, jókedvűek voltak. Az egész cso-
portban nagyon felszabadult volt a hangu-
lat  mégis mindenki egyéni csúcsokat dön-
tött és ekkor döbbentem rá, hogy az úszás 
nem olyan, hogy mindig „mufurcnak” kell 
lenni, hanem lehet ezt élvezni és jó kedvvel 
is csinálni.

– Mi az, ami ilyen eredményessé teszi a közös 
munkát?

Ami a legfontosabb, hogy Álmosnál nem 
ismerek alázatosabb és szorgalmasabb em-
bert. Nagyon felnézek rá mint emberre és 
mint edzőre is. Úgy hozza ki mindenkiből a 
maximumot, hogy hisz bennünk és ezt érez-
teti is minden pillanatban. Neki köszönhe-
tem, hogy újra megszerettem az úszást, igazi 
csapatot alkotunk, ha ő nincs, akkor én ma 
már nem úsznék, az biztos. Ő az az ember, 
akinek köszönhetem, hogy ma itt tartok és 
ezt nem félek kimondani, mert szerintem 
nagyon sok sportoló elfelejti, hogy ha nem 
lenne az edzője, akkor ő sem lenne olyan 
eredményes, kell egy társ, egy szövetséges 
ezekben a harcokban, a felkészülésben.  Ha 
ő most hallana engem, biztosan zavarban 
lenne attól, amiket mondok, de ez az igazság. 
Neki is mindig mondom, hogy nem kell szé-
gyellni azt amik vagyunk, legyünk rá büsz-
kék! Nem véletlen, hogy pont ő lett paraúszó 
edző, mert ehhez kell egy érzékeny lélek. 
Valaki, aki nem úgy lát minket, mint akik hát-
rányban vannak a társadalom nagy részével 
szemben és folyton bizonyítaniuk kell, hogy 
tudnak teljes értékű életet élni. Ő tudja, hogy 
mire vagyunk képesek, hogy bármit meg tu-
dunk csinálni az életben amit akarunk. Bízik 
bennünk és mi is bízunk benne. Ez a titok.

Fazekas Erzsébet
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Milák Kristóf: Ami először eszembe jut az a határtalan 
jókedv és a folytonos mosolygás

Milák Kristóf 2017-ben a netanjai junior Eb-n 
a 200 pillangón korosztályos világcsúccsal 
aranyérmes, ugyanebben az évben a buda-
pesti felnőtt Vb-n háromszor javítja meg 100 
méter pillangón az ifjúsági világrekordot. 
A  2019-es világbajnokságon Kvangdzsuban 
1:50:73-as idővel, új világcsúccsal lett világ-
bajnok 200 méter pillangón, amivel Michael 
Phelps 10 éves világcsúcsát adta át a múltnak. 
Vele beszélgettünk edzőjéről Selmeci Attiláról, 
aki egyszer Jocha Károlynak mondta -„Volt egy 
vézna, nem túl magas, magának való, különc 
srác, akit eleinte észre sem vettem. „
13–14 éves lehettem amikor először találkoz-
tunk, az első benyomás annyi volt, hogy egy 
ilyen mosolygós öreg bácsi, akinek nagyon jó 
kedve van. Szerettem az edzéseket amiket tar-
tott, úgy éreztem szakmailag előrelépés volt 
vele dolgozni, ezért is maradtam mellette.
– Szigorú is tud lenni, vagy mindig mosolygós 
és kedves azóta is?
Hát tud az lenni, de nem szokott. Nekem na-
gyon sokat segített a serdülő és ifi korban a 
szakmai hozzáértésével, rengeteg apróság volt, 
amivel ki tudta hozni belőlem a legjobbat. Ami 
először eszembe jut, mert nekem fontos, az a 
határtalan jókedv és a folytonos mosolygás.
– Attila sokszor elmondja az interjúkban, hogy 
Te nem vagy átlagos tanítvány, Veled egészen 
más felfogásban működik a közös munka, 
mint másokkal. Tegnap, amikor hívtam őt, azt 

mondta, hogy nem tudja miért, de nem jöttél 
edzésre, pedig ilyet nem szoktál csinálni. Ne-
ked mit mondott ezután a „kihágás” után?
Hát igazából semmi nem volt. Ma jöttem 
és csináltam rendesen mindent. Most már 
ő is tudja, mert megtanulta, hogy fölösle-
ges ezen aggódni, magamnak csinálom, őt 
pedig megtanítottam rá, hogy ne aggódjon, 
bár ehhez azért kellet pár év. 
Különben a viccet félre téve én nagyon so-
káig megcsináltam mindent, amit kellett, 
mert hittem benne és tudtam, hogy jó lesz, 
csak ahogy az ember korosodik, változik, ki-

lép ebből a fiatal korból és akkor engem is 
egy kicsit hosszabb pórázra kellett engedni. 
Jó, néha tud azért nagyon csúnyán nézni, de 
ezt meg szoktuk beszélni. Neki van egy 40 
éves edzői tapasztalata, nekem pedig van 
egy tapasztalatom arról, ami éppen a víz-
ben történik. Ezt kell összehangolni. Mára 
ez már kezd egész jól működni.
Varga Dániel Olimpiai és világbajnok vízilab-
dázó, is tanítványa volt egy időben Selmeci 
Attilának.
3 és 6 éves korom között a Szpari úszó 
óvodába jártam ahol Kiss Miki bácsival 
kezdtem és amikor átkerültem a kis vízből 
a nagy vízbe, Selmeci Attila bácsi volt az 
egyik úszóoktatóm. Bár még kicsi voltam, 
6–7 éves, nagyon jól emlékszem Attilára, 
mert amikor meg akarta mutatni nekem, 
hogy meddig kell érni a vízszintnek a hom-
lokomon az fájdalmas emlékre sikeredett. 
Ma már persze nevetünk ezen és el kell, 
hogy mondjam, nagyon sokat köszönhetek 
nekik, hiszen a vízilabdás pályafutásomban, 
a sikerekben óriási szerepe volt annak, hogy 
nagyon jól úsztam, ehhez pedig az kellett, 
hogy az ő segítségükkel nagyszerű alapokat 
kaptam. Ma már edző fejjel gondolkozva ezt 
tartom az egyik legfontosabb dolognak, hi-
szen jó alapok híján nincs mire építkezni.

Fazekas Erzsébet
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Kamuti Jenő olimpiai ezüstérmes, világbajnok tőrvívó: 
Dr. Bay Béla a második apám

Szüleim után Béla bácsi volt az, aki szere-
tett, tanított, nevelt engem, ő volt a második 
apám. Nagybetűs Ember volt, aki megtaní-
tott az életre, a kultúrára és a magyarságra. 
Soha egy percig sem kételkedtem benne, 
követtem a tanácsait. Alacsony termetű, de 
Nagy Ember volt! Csodáltuk őt. 1935 egyik 
éjjelén egy rendőrfőnök tanácsára szökött 
át Erdélyből Magyarországra, az utolsó pil-
lanatban, mielőtt baja lett volna abból, hogy 
nincs jóban a románokkal, hogy túlságosan 
magyar. Ez is jelzi, hogy mennyire tisztelték 
őt … Magyarországon folytatta a jogi egye-
temet, és az akkori egyetlen civil vívóklub-
ban, a BEAC-ban vívott tovább. Nagy tisz-
telője volt Santelli mesternek és a magyar 
vívás óriásainak. Az 1936-os olimpián ma-
gyar színekben vívott, párbajtőrben döntős 
lett. Erdélyi magyarként olyan tekintélye 
volt, hogy az akkori nagy vívók, mint Elek 
Ilona és Gerevich Aladár, őt választották 
meg csapatkapitánynak. Tavaly megnéztük 
a házát Szatmárnémeti mellett, olyan, mint 
egy templom. Nagy református volt, imádta 
az édesanyját, példás szeretetben éltek Ma-
gyarországon, mert áthozta őt. Vívómester-
ként félelmetesen kemény iskolákat adott, 
Bóbis Ildikó azt mondta: inkább levív öt 
asszót egy edzésen, mert Béla bácsi isko-
láitól jobban kifárad. Konokul ismételtette 

velünk az akciókat, és mindig talált valami 
hibát benne. Azt vallotta, hogy ugyanolyan 
kitartóan kell gyakorolnunk, mint a zongo-
raművésznek, Fischer Annie-t hozta pél-
daként, hogy az ujjunkban legyen az akció, 
automatikus legyen a mozgás. Idős korában 
is velünk együtt mozgott, csinálta a gyakor-
latokat, nem a pást mellől irányított. Néha 
el is szégyelltem magam, amikor „gyorsab-
bant” vezényelt, mert én már fáradtam, de 
ő még képes volt gyorsan csinálni az akciót. 
Szenvedélyes volt. Nem pusztán edző, okta-
tó vagy tanár, hanem Mester, aki törődött a 

tanítványaival, mindenre odafigyelt. Olvas-
ni valót, könyveket ajánlott, életvezetési 
tanácsokat adott nekünk, hogy használjuk 
ki, élvezzük az életet, teljes életet éljünk, 
amelyben fontos a tanulás, a viselkedés és 
a szerelem is. Sokat vonatoztunk együtt a 
párizsi versenyekre, külföldi útjaink során 
nemcsak a művészetekre, hanem az étke-
zési kultúrára is felhívta a figyelmünket: a 
salátaevés fontosságára, a finom italokra. 
Nagy tekintélyű, becsületes ember volt, a 
második világháború alatt védte az üldözött 
zsidókat, leigazolta őket a vívóterembe. Le-
gendásan nagy vadász is volt, minket is be-
íratott a pucoki vadásztársaságba. Ha nem 
volt verseny a hétvégén, a vadászházában a 
kandalló mellett mesélt nekünk. Jó humorú, 
nagy anekdotázó volt, sokat mesélt az élet-
ről, a történelemről, a régi nagy vívókról. 
Olyan történeteket is hallottunk tőle, amiről 
nem tudtunk. Vadász-szenvedélye sok vívót 
megfertőzött, én azonban csak csodálattal 
hallgattam őt, sosem sütöttem el a puskát. 
Edzői nagyságát mutatja, hogy tanítványai 
közel száztíz olimpiai és világbajnoki ér-
met nyertek mind a három fegyvernemben. 
Noha nem tanulta egyetemi szinten a ví-
vásoktatást, nem szerzett diplomát, mégis 
egyetemi szinten oktatott.

Füredi Marianne
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Szabó Bence kétszeres olimpiai bajnok kardvívó: 
Zarándi Csaba az „Öreg”

Kezdő vívóként mindig csodálattal néztem 
a vívóteremben, ahogy Csaba bácsinál is-
kolázott Gedővári Imre, Nagyházi Zoltán és 
Körmöczi Csaba, különösen Gedő penge-
forgatása nyűgözött le. Arról ábrándoztam, 
hogy egyszer szeretnék én is Csaba bácsinál 
vívni, és olyan gyors lenni a páston, mint 
Gedő. Az volt ugyanis a rendszer, hogy a kez-
dő csoportból csak néhányan kerülhettek át 
az Öreghez. Óriási csalódásként éltem meg, 
amikor nem én lettem a kiválasztott, de fél 
év múlva, 16 éves koromban már én is nála 
iskoláztam. Sokan voltunk, de mindig kivár-
tam a soromat, el se lehetett volna kerget-
ni, csakhogy iskolázzon velem. Amikor már 
kezdtem bontogatni a szárnyaimat, ő infark-
tust kapott, szívműtéteken esett át. Olyan 
megszállottan szerette a kardvívást, hogy 
még a kórházba is behozatta a feleségével a 
kardját, hogy ott is kézbe vehesse. A kórház 
után orvosi javaslatra csak négy tanítványa 
maradhatott: Gedővári, Nagyházi, Csongrá-
di Laci és én, és bár később voltak cserék, 
mindig csak négyen vívtunk nála. Jókedvű, 
jó humorú ember volt, második apánkként 
szerettük, tiszteltük. Nem állította le, sőt 
szerette, ha a teremben egyérintőztünk, a 
közös lábmunkázás, iskolázás és vívás után 
mindig ezzel fejeztük be az edzést.  Hu-
szonegy-huszonkét éves közös pályafutá-
sunk során csupán egyszer fordult elő, hogy 

felemelte a hangját, de annak olyan hatá-
sa volt rám, hogy arra a napra ma is em-
lékszem. Egy délelőtti, kemény keretedzés 
után úgy gondoltam, délután a Dózsában 
még iskolázom egy jót, ugyanis akkoriban 
már partnernek tekintett az Öreg, rám bízta, 
hogy mit csinálok. Kelletlenül vívtam, csak 
lötyögtem, hiszen az iskolázást vártam, de 
ő rám szólt, hogy rendesen csináljam. Aztán, 
miközben már mindent beleadva vívtam, 
megtisztultam és elszégyelltem magam: 
hogy lehetek ilyen, amikor ez az ember 
mindent megtesz értem? Utána egy rövid, 

intenzív iskolát adott, nem szólt hozzám, de 
másnap minden rendben volt közöttünk.

Szerette a szép nőket, és sokat mesélt a kis-
kutyájáról. Olyan szeretettel beszélt Liliké-
ről, hogy először azt hittem, a lánya, mire 
Gedő mondta, hogy Lilike a kutya. Amennyi-
re a kisujjában volt a kardvívás, annyira nem 
boldogult a hétköznapi dolgokkal, például 
mi segítettünk neki autót venni, vagy a szö-
uli olimpián elkísértem, mert arany buddha 
medált akart venni. Szerintem nagyon drá-
gán vette, de ő nem így gondolta. A csapat-
döntőnk után elmesélte, hogy a szovjetek 
8:4-es vezetésétől végig a már a nyakláncán 
lógó buddhát dörzsölgette, hogy segítsen 
nekünk. Mindig emlegette, hogy mi tanítot-
tuk meg az oroszoknak a kardvívást, majd, 
amikor már túlszárnyaltak minket, elutazott 
Moszkvába tanulni, és hozott egy csomó új-
donságot. Egy fiatal vívóval mindent meg-
csináltatott, és ez a fiú agyonvert minket a 
frissen tanultakkal. Igen ám, de aztán nem 
tudott továbblépni, mert nem voltak meg 
az alapjai. Az Öreg aztán beismerte, hogy 
ez kísérlet volt, és bebizonyosodott, hogy 
előbb a technikát kell elsajátítani, arra le-
het építeni. Mindig nyitott szemmel járt a 
világban, nem szégyellt másoktól tanulni, 
és amit lehetett, ami működött, beépítette 
a mi vívásunkba.

Füredi Marianne
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Szász Emese olimpiai bajnok párbajtőrvívó:  
Kulcsár Győző a MESTER

Első emlékem még gyerekkoromból szár-
mazik, amikor egy Tokaj Expressz-versenyen 
a pástbrigád tagjaként segédkeztem. Győ-
ző bácsi akkor az olaszok kapitánya volt, és 
anyukám hívta fel rá a figyelmemet, mond-
ván: attól a bácsitól kérhetsz autogramot, 
mert nagy vívó volt, négyszeres olimpiai 
bajnok. Az volt az első személyes találkozá-
sunk. Akkoriban még nem volt internet, nem 
tudtam rákeresni, hogy ki is ő. Egyébként az 
az autogramos Tokaj Expressz-műsorfüzet 
ma is megvan valahol… Aztán Móna István, 
a Honvéd szakosztályvezetője fejébe vette, 
hogy hazahozza Kulcsár Győzőt, és amit ő 
a fejébe vett, azt meg is valósította. Amikor 
Győző bácsi hazajött, előtte ment ki Angliába 
dolgozni az én nevelőedzőm, Kopetka Béla. 
Egy rövid átmeneti időszak után így kerültem 
Kulcsár Győzőhöz, ami óriási változást jelen-
tett az életemben. Míg Béla bácsi szinte ba-
ráti viszonyban volt a tanítványaival, Győző 
bácsi kemény, szigorú, nagyon távolságtartó 
volt. Egy évet így dolgoztunk együtt, és én 
nem éreztem jól magam. Elgondolkodtam, 
hogy talán nyitnom kellene felé, ezért el-
kezdtem beszélgetni, pontosabban kérdez-
gettem őt: milyen volt Olaszországban, hogy 
él a lánya… Ő válaszolt a kérdéseimre, de 
ennél több nem történt. Aztán rájött, hogy ez 
egyoldalú kapcsolat, majd már ő is kérdezett, 

elkezdtünk beszélgetni, és lassan pótapa és 
lánya kapcsolat alakult ki közöttünk. A Mes-
ter, így nagybetűvel, a teremben kőkemény 
iskolákat adott, a munka volt a fő, de azért 
tudta, hogy mikor lehet lazítani. A magán-
életben intelligens, humoros, sztorizós em-
ber, jó társaság volt. Közös pályafutásunk 
csúcsa a riói olimpia volt, melyre márciusban 
a hazai Grand Prix-versenyen szereztem meg 
a kvótát. Utána a Mester kőkeményen meg-
mondta, hogy most olyan munka vár rám, 
amibe szerinte én nem állnék bele. Dehogy-
nem, feleltem neki, az én vágyam az olimpiai 

siker. Látta rajtam az elszántságot, és mind-
ketten „beleálltunk” a munkába. Végig hitt 
abban, hogy kihozza belőlem az eredményt, 
ha nem hitte volna, bele se kezd, majd egyre 
biztosabb volt benne, hogy Rióban, a harma-
dik olimpiámon, sikerül beteljesíteni az ál-
munkat. Akkorra már harmonikus volt a kap-
csolatunk, ha kértem valamit, partner volt, és 
minden hülyéskedésben benne volt. Rióban 
szombaton vívtam, és mondtam, hogy két na-
pig ki se akarok mozdulni a szobámból. Ő ezt 
elfogadta, és csak kétszer mentünk le enni. 
A versenyem reggelén kértem, ne beszéljünk 
az olimpiáról, csak az asszókat számoljuk. 
Felvette az én hullámhosszomat, és minden 
csörte után visszaszámolt: már csak három, 
már csak kettő. Bizalmat, optimizmust su-
gárzott a pást mellett a legszorultabb hely-
zetben is. Akkor és úgy szólt, ahogy kellett. 
Persze, hosszú út vezetett idáig, próbálgatta, 
hogy nekem mi jön be, és azt beépítette a 
módszerébe. Nekem az például nem segített, 
ha kiabálva mondta el a véleményét, és ezt ő 
betartotta. 2018 szeptemberében itt hagyott 
minket a Mester, egyébként szerintem már a 
szülőszobám ajtajában ott toporgott volna, 
hogy menjünk edzeni.  Új edzőmmel, Peterdi 
Andrissal, aki szintén Győző bácsi tanítványa 
volt, most érte is folytatjuk a vívást, megcé-
lozzuk a tokiói olimpiát.

Füredi Marianne
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Takács Orsolya:  
Faragó Tamás mindig megmondta a „frankót”

Világ- és Európa-bajnok is egy személyben Ta-
kács Orsolya, akinek további érmei is vannak 
a nemzetközi vetélkedőkről éppen úgy, mint a 
hazai bajnokságokról. A magyar női vízilabdá-
zás egyik – 190 centiméteres magassága ré-
vén szó szerint is – kiemelkedő egyénisége, aki 
szerepelt a 2005-ben világbajnokságot nyert 
magyar válogatottban, amelynek tagjakét ti-
zenegy évvel később a kontinensbajnokságról 
is aranyéremmel térhetett haza. 

Orsolya többszörösen is szerencsésnek vall-
hatja magát, hiszen már kétéves korában 
rátalált lételemére, az uszodák vizére. Szüle-
inek és nagyszüleinek mindmáig hálás ezért 
a „rátalálásért”, amelynek során tizenhat éves 
koráig úszott, azóta pedig mindmáig a vízilab-
dázás elkötelezettje. 

– Emlékszik még a pólós pályafutása kezdetére? 

Igen. Ha visszatekintek, első edzőmre, Dol-
nay Ottóra különös szeretettel gondolok, hi-
szen kezei alatt ismertem meg a sportágat, 
ő indította el a pályafutásomat.

– Mi adta meg a végső lökést a vízilabdázás 
irányába?

Úszásban egy idő után nem a remélt ütem-
ben fejlődtem, így mindenképpen a változ-
tatást kellett választanom. Nem akartam 
veszni hagyni tíz év edzésmunkáját, ezért 
kizárásos alapon maradt a vízilabda. A 
BVSC-ben nem sok jóval kecsegtettek, de 
ezek a hangok engem nem tántorítottak el. 
Túl későn kezdek pólózni, ekkora lemara-

dást már nem lehet behozni – mondogatták. 
Edzőm, Ottó bá’ viszont napról napra csak 
bíztatott és soha nem mondta, hogy ne érné 
meg a befektetett munka. 

– Miért maradt meg végül a vízilabdázás mellett? 

A legfontosabb tényező az volt, hogy csa-
patban dolgozhattam. Az úszáshoz képest 
döntő változást jelentett, hogy mindig tár-
sak között lehettem, akik segítettek, vagy tá-
mogattak, ha éppen arra volt szükségem. Az 
is vonzott, hogy a sok munka mellett végül 
is ez egy játék. 

– Faragó Tamás 2005-ben, a világbajnokság 
évében válogatta be. Mióta ismeri őt?

Előzőleg csak a tévében láttam, amikor 
2001-ben megnyerték a konti-
nensbajnokságot a lányok. Az év 
szeptemberében kezdtem pólóz-
ni. Személyesen csak 2005-ben 
találkoztunk, amikor a felnőtt 
válogatott ellen a juniorok között 
játszhattam egy edzőmeccsen.

– Van olyan emléke vele kapcso-
latosan, ami csak rá jellemző? 

Az edzőmeccs után odajött hoz-
zám és így bíztatott: „Orsikám, te 
egy éve még „fakezű” voltál, de lá-
tom, sokat fejlődtél.” Ezután a fel-
legekben jártam az edzéseken. 

– Mennyi idig volt Faragó tanítványa? 

Mindössze egy esztendő adatott, ő ugyanis 
a Világliga és a világbajnokság után elkö-
szönt a női válogatottól. 

– Milyen emberi és szakmai benyomások ma-
radtak Önben Faragóról?

Mindig megmondta a „frankót”. Különleges 
érzéke van a lényeg meglátására, amit rend-
re ki is mondott.

– Felfedezője visszavonulását követően ma-
radt-e vele bármilyen kapcsolata? 

A vízilabdázás családias közegének köszön-
hetően gyakran összefutunk és mindig szé-
les mosollyal köszöntjük egymást. 

– Mit kapott személyesen Faragótól?  

A legtöbbet. Azt, hogy vízilabdázó lehettem. 
Esélyt adott nekem, amit akkoriban nem 
biztos, hogy sokan megadtak volna. Behí-
vott egy olyan válogatottba, ahol tényleg 
a világ legjobbjai játszottak. Én pedig na-
gyon igyekeztem, hogy megszolgáljam ezt 
a bizalmat. Boldog vagyok, hogy megismer-
hettem, hogy együtt dolgozhattam vele. 
Mindmáig hálával és szeretettel gondolok 
rá és ezúton is gratulálok, hogy bekerült a 
Nemzet Sportolói közé.

Jocha Károly
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Dr. Kiss Gergely:  
Dr. Kemény Dénes jó tempóban érkezett!

A háromszoros olimpiai bajnok, dr. Kiss Gergely 
azon kevesek közé tartozik, akinek nem kellett 
itt-ott-amott próbára tennie önmagát ahhoz, 
hogy rátaláljon sikersportágára. Ő ugyanis 
csak és kizárólag a vízilabdát vette komolyan. 

Ebben a „rátalálásban” nagy része volt a 
BVSC-ben két fiatalkori edzőmnek, Nagy 
Károlynak és Tóth Sándornak. Komoly érde-
meik voltak abban, hogy 1993-ban benne 
lehettem az ifjúsági Eb-n győztes magyar 
válogatottban.

– Ki volt a következő szakember, aki egyenget-
te a felfelé igyekvő úton?

Másodikos gimnazistaként már a Tungsram 
felnőtt ob I-es csapatában játszhattam, ahol 
Kenéz György próbált ki engem ilyen fiata-
lon. Horkai György ekkor hívott be a felnőtt 
válogatott keret edzéseire, éppen készül-
tem a tizenhatodik születésnapomra. Ahhoz, 
hogy ez a behívás megtörténhessen, Godova 
Gábor és dr. Tim Gábor szakavatott munká-
jára volt szükség. A tizenhárom és tizenhat 
éves korom közötti időszakban serdülőkorú 
tehetségből felnőtt válogatott kerettagság-
ra érdemes játékossá formáltak engem.

– Az 1996-os, atlantai ötkarikás játékokra vé-
gül nem jutott ki. 1997-től pedig dr. Kemény 
Dénes vette át a válogatott felkészítését.

Feszültségekkel teli évem volt az 1996-os 
esztendő, hiszen számos fronton (érettségi, 
felvételi, gyász, magánélet, vízilabda) kel-
lett helytállnom. Dénes jó tempóban érke-
zett és jól rá is érzett a legfontosabb ten-
nivalók megoldásának mikéntjére. A fiatalok 
és idősebbek sikeres összecsiszolásához 
ugyanis a megfelelő hang megtalálására 
éppen úgy szüksége volt, mint az optimális 
edzésmódszerek bevezetésére.

– Kemény Dénes mely tulajdonságai imponál-

tak különösen Önnek?

Jó pedagógiai érzékről tett tanúságot a já-
tékosokkal szemben. Megtalálta a jó ará-
nyokat az elismerések és kritikák viszony-
latában. Az edzésvezetésben pedig érdekes 
módszerekkel vezetett bennünket a fizikai 
és a taktikai felkészültség optimumára. Eh-
hez a csapat és az edző egymásra találása 
volt a kulcsmotívum, amelynek megvalósu-
lása érdekében mindenki nagy odaadással 
dolgozott. Ami engem illet, én ekkor tizen-
kilenc éves voltam, tele bizonyítási és meg-
felelési vággyal.

– Mi volt az a plusz, amely a kapitány és Ön kö-
zötti kapcsolatot az átlagnál még jobbá tette?

Hamar kiismerte a természetemet és jól 
sakkozott a tulajdonságaimmal. A pozitívu-
mokat felerősítette, a gyengeségeimet pe-
dig igyekezett háttérbe szorítani. 

– Mit gondol, ha más lett volna a szövetségi 
kapitány, akkor is megszületik a három ma-
gyar pólós győzelem az olimpiákon?  

Erre a kérdésre lehetetlen válaszolni. A lényeg 
az, hogy úgy történtek a dolgok, ahogyan.  

– Az edzősködés nem foglalkoztatja?

Egyelőre nem. Maximalistaként ugyanis túl 
sok időt fordítanék rá, ami a jelenlegi élet-
formámba nem fér bele.

Jocha Károly
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További partnereink

Fő támogatónk

Ez a folyóirat a szakmai együttműködő partnereink és támogatóink segítségével jött létre.  
Köszönjük a támogatást és kérjük, a jövőben is segítsék céljaink megvalósítását.

Szakmai együttműködő partnereink

További együttműködő partnereink




